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styczen 1997 

OPtATEK 
U KARDYNAtA 

Juz po raz dwunasty odbylo si~ w tym 
roku spotkanie oplatkowe J.E. Kardynala 
Henryka Gulbinowicza ze srodowiskiem 
akademickim Wrodawia. Mialo ono miej
sce w niedziel~ 4 stycznia we wroclaw
skim Seminarium Duchownym. Jak co 
roku, rozpocz~lo si~ od Mszy Sw. konce
lebrowanej w kaplicy seminaryjnej. 

Obok Ks. Kardynata celebransami byli 
ks. bp. Jan Tyrawa, ks. Andrzej Dzielak, 
ks. Tadeusz Reron i ks. prof. Ignacy Dec, 
kt6ry wyglosil kazanie. 

W czasie Mszy wystqpil ch6r kameral
ny Tibi Domine dzialaj&.cy ad 12 !at przy 
parafii sw. Jadwigi (Wroclaw-Kozan6w) 
pod dyr. Waclawa Janiszewskiego. 

Ks. prof. I.Dec, zapewne ze wzgl~du 
na szczeg6lnie du:l&. w tym roku liczb~ 
nowych twarzy, strescil w kr6tkich slo
wach wydarzenia, o kt6rych m6wi&. 
Ewangelie sw. Lukasza i Mateusza: spis 
ludnosci w Palestynie, narodziny Chry
stusa, przdladowania i ucieczk~ do 
Egiptu. Nast~pnie przedstawil bardziej 
teologiczny przekaz zawarty w Ewange
lii sw. Jana: Jezus jest slowem, kt6re bylo 
na pocz&.tku u Boga i dalo moe wszyst
kim, by stali si~ dzieemi Bozymi . Teolo
gia wcielenia jest dopelnieniem stworze
nia i przedstawia now&_ prawd~ o czlo
wieku: czlowiek otrzymal ducha, kt6ry 
pozwala mu wybierae i bye odpowie
dzialnym. W zwi&_zku z tym rol&. ludzi 
kultury i nauki jest demaskowanie mit6w, 
kt6rych tyle powstalo w naszej epoce i 
kt6re wci&_z si~ odradzaj&_. Jestdmy 
swiadkami kreowania nowych, falszy
wych system6w wartosci, a takze rozmy
wania wsze lkich norm. Wielu ludzi od
cina si~ ad kategorii dobra i zla, prawdy 
i falszu . Czyny ludzkie uzasadnia si~ na
tur&_, sukcesem, pomyslnosci&.. I choe de
maskowane mity upadaj'l, powstaj&. nowe 
za spraw&_ ,intelektualist6w". Ludzie na-

uki i kultury musz&. powtarzae prawd~. 
ze czlowiek nie moze bye ostatecznym 
odniesieniem systemu wartosci . Nato
miast trzeba sluzye czlowiekowi przez 
prawd~ i milose. 

Spotkanie oplatkowe w refektarzu wy
r6Znialo si~ w tym roku duz&_ liczb&. re
prezentant6w najwyzszych wladz. Obec
ni byli bowiem: Przewodnicz&_cy KBN 
minister Andrzej Wiszniewski, Przewod
nicz&_cy Komitetu ds. Integracji Europej
skiej minister Ryszard Czarnecki, senator 
Leon Kieres i wojewoda Janusz Zaleski. 
(Miar&_ sukcesu lobby profesorskiego jest 
chyba to, ze 75% z wyzej wymienionych 
jest profesorami uczelni wroclawskich.) 

Obecni byli liczni (aktualni i byli) rek
torzy uczelni wroclawskich z przewod
nicz&.cym Kolegium Rektor6w Uczelni 
Wroclawia i Opola prof. Romanem Dud'l, 
a takze dziekani, nauczyciele akademic
cy i pracownicy administracyjni. 

J.Em ks. Kardynal wyrazil radose z tak 
licznego zgromadzenia oraz z faktu, ze 
tylu wroclawian uczestniczy w sprawo
waniu wladzy. 

Min . Andrzej Wiszniewski przekazal 
pozdrowienia od premiera Jerzego Buz
ka oraz jego slowa ubolewania, ze veto 
prezydenckie w dw6ch sprawach doty
cz&_cych budzetu odbije si~ niekorzystnie, 
takze na sytuacji srodowiska akademic
kiego. Prof. Wiszniewski podkreslit, ze 
b~dzie nadal zabiegal 0 srodki finanso
we na badania. 

Dr Adolf Juzwenko (na zdj~ciu z Kar
dynalem), dyrektor ,Ossolineum", kt6ry 
wyglosit przem6wienie w imieniu cale
go srodowiska, przypomnial przezycia 
wroclawian zwi&_zane z 46. Kongresem 
Eucharystycznym. 

Wszyscy zebrani podzielili si~ oplat
kiem, po czym zostali pocz~stowani grza
nym winem.(mk) 
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- Popfid to zmiana pfidu? 

Szanowni Panstwo, 

lui: zblii:a si~ koniec semestru i se
sja egzaminacyjna. Studenci nadrabia
jq zaleglosci. Postanowilismy umilii: 
im te chwile pokazujqc, jak bawiq si~ 
w czasie swoich juvenaliow studenci z 
Coimbry w Portugalii. JM Rektor prze
bywal w murach tej ucze/ni wiosnq i 
przyznal, i:e jest to urocze miejsce. 
Zapraszamy wi~c nie ty/ko do poczy
tania tekstu przygotowanego przez 
naszego pracownika pan a dr ini:. Prze
myslawa Maliszkiewicza i pooglqda
nia zdj(ii:, ale taki:e do wykorzystania 
pomyslu wspanialej zabawy. 

Zapraszamy tei: do naszych przyja
ci61 w Connecticut, ktorzy przyby/i 
nam na pomoc w zwiqzku z powodziq. 

Je.§li kto.S woli blii:sze podroie, moi:e 
naferie wybrai: si~ do o.Srodkow wcza
sowych Politechniki Wroclawskiej. lch 
przyszlosi: byla tematem kilku posie
dzen roinych organow. Snieg jest tyl
ko na obrazkach (ostatnia strona). 

Jak zawsze zamieszczamy najswiei
sze wiadomosci z posiedzenia Rady 
Glownej Szkolnictwa Wyi:szego, z na
rad ministeria/nych i Kolegium Rek
torow. Donosimy tei: o planowanym 
Festiwa/u Nauki, ktory rna sifi odbyi: 
tym razem we Wroclawiu. 

Z przyjemnosciq informujemy Pan
s twa o dwojgu nowych profesorow ty
tularnych,jakich zyskala nasza Uczel
nia. 

lni:. Antoni Tarczewski zapowiada 
ukazanie sie kolejnej edycji informa
tora o laboratoriach PWr. 

I byle do przerwy semestralnej! 

Redakcja 
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R () z 
UZUPEt.NIENIE 

W numerze IOI ,Pryzmatu", w informa
cji o pracownikach PWr we wladzach cen
trainych szkolnictwa wyi:szego nie wymie
niono prof. Czeslawa Nos ala z Wydzialu In
formatyki i Zarzctdzania. Profesor jest czlon
kiem Komisji ds Tytul6w Naukowych i 
Stopni Naukowych i dziala w Sekcji Nauk 
Humanistycznych.(jk) 

WIZYTA W WISMARZE 

W dniach od 4 do 7 grudnia 1997 przeby
wala w Hochschule Wismar - Fachhochschu
le flir Technik, Wirtschaft und Gestaitung w 
Niemczech delegacja naszej Uczelni w skla
dzie: Prorektor ds Og6lnych dr Ludomir Jan
kowski, dziekan Wydz. Informatyki i Zarzct
dzania prof. Jerzy Swicttek oraz dr Marian 
Molasy, r6wniei: z Wydzialu IZ. 

Wizyta bylct wynikiem wieloletniej wsp6l
pracy Wydzialu IZ, lnstytutu Organizacji i 
Zarzctdzania z Hochschule Wismar. 

Przeprowadzono rozmowy z prorektorem 
prof. Joachimem Frahmem i dziekanami naj
wai:niejszych wydzial6w: Fachbereich Elek
trotechnik und Informatik, Fachbereich 
Maschinenbau/Verfahrens- und Umwclt
technik oraz Fachbereich Wirtschaft wska
zujetc na liczne moi:liwosci wsp6lpracy z od
powiednimi wydzialami naszej Uczelni. 
Uzgodniono plan dalszych dzialan prowa
dzetcych do podpisania umowy o wsp6lpra
cy mit(dzy uczelniami. 

Hochschule Wismar jest niewielket (w sto
sunku do PWr) szkolet ksztalcctect okolo 3 
tysit(cy student6w na siedmiu wydzialach, 
przy czym prawie co trzeci student ksztalci 
sit( na wydziale ekonomicznym (Fachbere
ich Wirtschaft). Szkola posiada dobrze roz
winit(tct infrastrukturt(, dui:y kompleks bu
dynk6w oraz doskonale wyposazenie tech
niczne i dydaktyczne. Nasza delegacja z 
prawdziwct zazdroscict oglctdala nowoczesne 
centrum komputerowe, swietnie wyposai:o
ne multimedialne laboratoria: komputerowe, 
metod i technik wytwarzania oraz elektro
niczne. Mamy nadziejt(, ze zainteresowane 
wydzialy szybko uzgodniet szczeg6ly i umo
wa o wsp6lpracy zostanie podpisana. 

NOWOSCI W PRZYCHODNI 

W ramach rozliczenia poi:yczki udzielo
nej w 1995 roku ZOZ-owi dla Szk6l Wy
i:szych przychodnia Rejonowa przy ul. Wit
tiga wzbogacila sit( o nowet aparaturt( me
dycznet. Zesp6l zakupil m.in. elektrokardio
graf oraz lasery do cel6w stomatologicz
nych. Wartosc zakupionego sprz((tu wynosi 
okolo 43 tysietce zlotych. 

l\1 A K l rr 
APPLE NA POLITECHNICE 

Firma Asea Brown Boveri Ltd ze Szwaj 
carii w ramach akcji na rzecz poszkodowa
nych przez powodzian przekazala Politech
nice Wroclawskiej ui:ywany spw;t kompu
terowy. Set to wyJettkowe na naszej Uczelni 
komputery Power Macintosh ( 4 szt), drukar
ki Apple Laser Writer (2 szt), oraz przeno
sne IBM Think Pad ( 4 szt). 

Ze wzgl((du na specyficzne zastosowanie 
sprzt(tu oraz mozliwosci uzupelnienia zesta
w6w w brakujetce wyposazenie i oprogra
mowanie darowizn(( otrzymaly: Wydzial 
Architektury, Biblioteka Gl6wna, Instytut 
Energoelektryki, Instytut Technologii Elek
tronowej i Instytut Geo techniki. 

Podzit(kowanie na r((ce dr Franza Schma
derera za dar i jego bezplatny transport prze
kazal w specjalnym pismie Prorektor ds. Na
uki prof. Jerzy Zdanowski. 

A. Tarczewski 

WYBORY UZUPEt.NIAJ)\CE NA AGH 

W zwietzku z objt(ciem przez prof. M. 
Handkego funkcji ministra EN Akademia 
G6rniczo-Hutnicza przei:ywa wybory uzu
pelniajetce. Sposr6d zgloszonych 16 propo
nowanych os6b wybrano obecnie dw6ch 
kandydat6w na rektora. Set to prof. dr hab. 
ini:. Andrzej Golas i prof. dr hab. inz. Ry
szard Tadeusiewicz. 

Kolegium elektor6w zbierze si(( i dokona 
wyboru rektora AGH w dniu 21 stycznia . 
Gdyby nie doszlo do wyboru, procedury 
wyborcze zostanctpowt6rzone w dniach od 
16 lutego do 7 marca. 

Wt.ADZE MINISTERIALNE 

Po okresie zmian w resortach wiadomo 
juz, ze w MEN podsekretarzami stanu zo
stalo 5 os6b: Irena Dzierzgowska ( ds oswia
ty), prof. Jerzy Zdrada (ds szkolnictwa wy
i:szego) i prof. Wi11ibald Winkler ( ds wsp6l
pracy z zagranicq), mgr Wojciech Ksieti:ek 
(ds reformy szkolnictwa) i dr Andrzej Kar
wacki (ds finansowych). 

W Komitecie Badan Naukowych funkcje 
sekretarzy stanu b((det nadal pelnili J.K.Fretc
kowiak (sekretarz KBN) i Malgorzata Ko
zlowska. Gratulujemy! 

PREMIE NA NOWO 

Na wniosek zwictzk6w zawodowych wla
dze uczelni podjt(ly decyzjt( o przystqpieniu 
do uzgodnien w sprawie zmiany regulaminu 
premiowania. Dotychczas 20-procentowa 
premia dla nienauczycieli miala w cz((sci 
(3%) charakter uznaniowy, z czego postano
wiono zrezygnowac. Analogicznie zrezygno-
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wano z 6% czt(sci uznaniowej w stosunku 
do os6b zatrudnionych na stanowiskach ro
botniczych (ich premia wynosi 40%). 

NOWE PRZEPISY 

W ostatnim czasie ukazaly sit( nast((pujet
ce pisma ok61ne i zarzetdzenia wewnt(trzne: 

• Zarzetdzenie wewnt(trzne 30/97 z dnia 
5.12.I997 w sprawie zlecania zajt(c dydak
tycznych i rozliczania pensum w r.ak.97/98. 

• Zarzctdzenie wewnt(trzne 31/97 z dnia 
I 5.12. I 997 w sprawie zmian do Regulami
nu Pracy Politechniki Wroclawskiej (stano
wietcego zalctcznik do ZW 16/95). 

• Zarzetdzenie wewnt(trzne 32/97 z dnia 
15 . 12.1997 w sprawie czasu pracy i wy
nagradzania pracownik6w Politechniki 
Wrodawskiej zatrudnionych na stanowi
skach portier6w, dozorc6w, recepcjoni
st6w, palaczy. 

• Zarzetdzenie wewn((trzne 33/97 z dnia 
29.12.1997 dotyczetce zmiany Zarzetdzenia 
Wewn((trznego 23/95 z dnia 17 listopada 
1995 w sprawie projekt6w (grant6w) finan
sowanych przez instytucje zagraniczne. 

• Zarzctdzenie wewn((trzne J/98 z dnia 
6.0 I.I 998 w sprawie zasad rekrutacji kan
dydat6w na studia na Politechnice Wroclaw
skiej w roku akademickim 1998/99. 

KRPUT W BYDGOSZCZY 

W dniach 22- 24.1.1998 w murach ATR 
w Bydgoszczy odbylo sit( posiedzenie Kon
ferencji Rektor6w Polskich Uczelni Tech
nicznych. Po objt(ciu przez prof. M.Hand
kego funkcj i ministra przewodniczqcym 
Konferencji jest prof. dr hab. Jerzy Woznicki 
(PW), kt6ry jest jednoczesnie przewodni
czetcym Komisji Legislacyjnej KRASP. 

Obecny byl prof. dr hab. Andrzej Pelczar, 
przewodniczetcy Rady Gl6wnej Szkolnictwa 
Wyi:szego. Wyglosil on referat ,Instytucje 
centralne w systemic szkolnictwa wyzsze
go", zas prof. Woznicki zaprezentowal ,Mo
del publiczny szkoly wyi:szej". 

ERRATA 

• Przepraszamy prof. dr in:l. Bohdana 
Radomyskiego, ze w informacji z listopa
dowego posiedzenia Senatu PWr (nr 101 
,Pryzmatu") bl((dnie podalismy Jego tytul. 
Bletd ten powt6rzylismy za materialami przy
gotowanymi na XIV posiedzenie Senatu. 

• W zwietzku z tekstem ,Z ACTem na stu
dia zagraniczne" zamieszczonym w nr I 00 
,Pryzmatu" wyjasniamy, ze Politechnika 
Wroclawska oferuje w sumie 180 kurs6w 
w jt(zykach angieiskim, niemieckim, fran
cuskim i hiszpanskim. 
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XV POSIEDZENIE SENATU 
(18.12.1997 r.) 

Senat postanowil o mianowaniu na stanowiska 
profesor6w nadzwyczajnych PWr dr hab. in:i. 
Wlodzimierza Brzllkaly (Wydz. BLiW), dr hab. 
in:i. Zygmunta Hasiewicza (Wydz. Elektroniki), 
dr hab. in:i. Ryszarda Czarnego, dr hab. in:i. 
Tomasza Kocha i dr hab. in:i. Tadeusza Mi
kulczynskiego (Wydz. Mechaniczny). 

Zatwierdzono r6wniez wnioski o ponowne mia
nowanie na stanowiska profesor6w nadzwyczaj
nych PWr dr hab. in:i. Marka Kru:iynskiego 
(Wydz. BLiW), dr hab. in:i. Andrzeja Mucka 
(Wydz. Elektroniki), dr hab. in:i. Zbigniewa 
Wroblewskiego i dr hab. in:i. Mieczyslawa Zie
lichowskiego (Wydz. Elektryczny), dr hab. in:i. 
Edwarda Radosinskiego (Wydz. liZ) i dr hab. 
Bronislawa Florkiewicza (Wydz. PPT). 

• Przedstawiono plan rzeczowy wydatk6w na 
I kwartal 1998 r. Chodzi w tym przypadku tylko 
o zaplanowanie srodk6w na remonty i wydatki 
rzeczowe (ok. 3% calosci wydatk6w Uczelni). 
Projekt nie uwzglf(dnia srodk6w na place pra
cownicze wraz z pochodnymi, kt6re rozdziela 
sif( wg algorytmu ani koszt6w eksploatacyjnych 
naliczanych wg koszt6w rzeczywistych. Z bra
ku rzeczywistych danych budzetowych zaklada 
sif(, ze plan rzeczowy wydatk6w bf(dzie r6wny 
1/4 wydatk6w z 1997 roku. 

Jak stwierdzil dr M.Ciurla w imieniu Komi
sji Ekonomicznej, po burzliwej dyskusji uzna
no, ze proponowany plan rzeczowy na1ezy po
traktowac jako pierwszy etap przygotowywan do 
budzetu. Komisja jest jednak zainteresowana 
uzyskaniem szczeg61owych zalozen .. R6wniez 
dr Z.Okraszewski wyrazil poghld, ze potrzeb
najest odpowiednio wczesna i rzeczowa dysku
sja merytoryczna. Prof. J.Misiewicz, prof. 
M.Piekarski, prof. K.Wojs i dr J.Gorniak roz
wazali celowosc schematycznego przydzie1ania 
w prowizorium na l kwartal 1/4 wydatk6w z ub. 
roku. Wyrazano obawf(, ze w ten spos6b powie
la Sif( dotychczasowe schematy dystrybucji srod
k6w i ze moze sif( to odbijac niekorzystnie na 
sytuacji wydzial6w. Prof. R.Grzlls1ewicz pro
ponowal. by spojrzec na budzet Uczelni od stro
ny nowych zadan. 

Prorcktor ds. Nauki przytoczyl dane, z kt6-
rych wynikalo, ze 3/4 calosci wydatk6w znajdu
je sif( w dyspozycji wydzial6w. Pani kwestor 
C.Palczak powiedziala, ze jednostki Administra
cj i Centra1nej nie maj ~ samodzie1nosci decyzj i, 
dlatego nie mozna rozliczyc ich dzialalnosci na 
wz6r wydzial6w. Koszty utrzymania filii i stu
di6w wydaj~ sif( wysokie, gdyz w prowizorium 
ujmuje sif( calosc ich wydatk6w, wraz np. z kosz
tami utrzymania basenu. Nie mozna por6wnywac 
ich z kwartalnymi prowizoriami dla wydzial6w. 

Dyr. A.Kaczkowski podkreslil, ze chodzi tu 
o 3% budzet6w wydzial6w. Dla bezpieczenstwa 
przyjf(to, i.e nominalnie przyznane kwoty bf(d~ 
nieco wyzsze niz zeszloroczne, choc nie nadro
bi to strat wynikaj~cych z inflacji . Zacytowal 
dane obrazuj~ce wydatki na dzialalnosc dydak
tyczn~ w 1996 roku. lnnym problememjest stra-

E N 
tegiczna wizja rozwoju uczelni. Zeby j~ stwo
rzyc, trzeba rozpoznac rzeczywiste koszty funk
cjonowania poszczeg6lnych jednostek i je ze
widencjonowac. Prace nad takim obrazem 
Uczelni trwaj~ od kilku lat i powinny zostac w 
tym roku sfinalizowane. 

Prof. J.Misiewicz podkreslil potrzebf( podno
szenia wiedzy ekonomicznej kolegialnych cia! 
Uczelni. 

Prorektor J.Zdanowski stwierdzil, i.e pro
blem tworzenia budzetu Uczelnijest szerszy niz 
sprawa prowizorium budzetowego. Prowizorium 
jest pewnym niezbf(dnym formalizmem, kt6ry 
pozwala uczelni przetrwac do chwili zatwier
dzenia rzeczywistego budzetu. Przypomnial, i.e 
rol~ dziekan6w jest przygotowanie budzet6w 
wydzialowych. Wielkosc budzetu uczelni zale
zy od dotacji z MEN i KBN, grant6w, docho
d6w ze studi6w zaocznych i wplyw6w z prze
myslu. W najblizszym czasie rozpoczn~ sif( pra
ce nad przygotowaniem (na potrzeby wydzial6w) 
wzor6w preliminarzy. 

JM Rektor stwierdzil, ze MEN, p6ki nie rna 
zatwierdzonego budzetu, tez dziala na zasadzie 
prowizorium. 

Senat przyj~l plan rzeczowy wydatk6w na I 
kwartal 1998 r. w wysokosci l /4 budzetu za 1997 
rok (39:0:8). 

• Prorcktor ds Nauczania L.Jacak podsu
mowal ostatni~rekrutacjf(, kt6r~ ocenil jako uda
n~ ze wzglf(du na wzrost zainteresowania mlo
dziezy studiami na PWr. Przyczynily sif( do tego 
zmienione zasady rekrutacji . 

W biez~cym roku nast~i jedna istotna zmia
na: kandydaci bf(d~ mogli przedkladac duplika
ty swiadectw maturalnych. Nalezy zatem spo
dziewac sif( zwif(kszonej liczby zgloszen kan
dydat6w, kt6rzy bf(d~ skladali papiery na kilka 
kierunk6w albo nawet kilka uczelni. Trzeba od
powiednio okreslic limity przyjf(c. 

Pozostale nowosci to studia wieczorowe na 
Wydz. Architektury (s~ one ekwiwalentem stu
di6w zaocznych, na kt6re nie pozwala charak
ter ksztalcenia na wydziale) oraz uzupelniaj~ce 
studia magisterskie na 2 lub 3 wydzialach, co 
wynika ze wzrostu studi6w licencjackich. Na
b6r na studia uzupelniaj~ce musi wi~zac sif( z 
egzaminem ze wzglf(du na r6znice poziomu 
szk6l nadaj~cych licencjaty. 

Senat zatwierdzil zasady rekrutacji na rok 
1998/99 (47:0:0). 

• Dyrektor BG. H.Szarski przedstawil pro
jekt likwidacji Biblioteki Instytutu Chemii Or
ganicznej, Biochemii i Biotechnologii, kt6ra rna 
trudnosci lokalowe uniemozliwiaj~ce udostf(p
nianie i gromadzenie zbior6w. Bf(dzie to krok w 
kierunku utworzenia biblioteki Wydzialu Che
micznego. Projekt zostal uzgodniony z dzieka
nem i dyrektorem instytutu. 

Senat zaopiniowal pozytywnie likwidacjf( bi
blioteki 1-4 (47:0:0). 

• Prorektor J.Zdanowski przedstawil propo
zycjf( przyst~ienia Politechniki Wroclawskiej 
do sp6lki ,Wroclawski Park Technologiczny" 
S.A. Udzialowcami maj~ bye takze gmina wro
clawska, wojewoda wroclawski, AR, UWr i inni. 

5 

T 
Wg projektu umowy notarialnej Uczelnia rna 
wniesc 3000 zl. Koncepcja rozwoju ,Wroclaw
skiego Parku Technologicznego" jest finansowa
na przez Towarzystwo Inwest::cyjne DOL MEL. 
Statut sp61ki uzyskal pozytywn~ opinie Biura 
Prawnego PWr. 

Prof. J.Koch poinformowal, ze na lokaliza
cjf( Parku przewidziano teren ok. 40 ha za Kle
cin~ blisko autostrady i lotniska. Inicjatywa 
budzi zainteresowanie wielu firm, w tym Banku 
Zachodniego. Politechnika powinna wykorzy
stac now~ instytucjc;jako inkubator przedsif(bior
~:zosci, a tworzone tam zap1ecze laboratoryjne 
do doprowadzania rozwi~zan technicznych do 
etapu wdrozeniowego. Mozna nawet przypusz
czac, i.e bf(dzie tam mozliwe uruchomienie ma
lej produkcji. Prof. T.Winnicki podkreslil wa-
1or prac wdrozeniowych. 

Na pytanie mgr T.Bulata, czy przewidziana jest 
sprzedaz akcji sp6lki, prof. J.Koch stwierdzil, 
ze zapewne tak, ale po zarejestrowaniu sp6lki. 
Na pytanie Prorektora L.Jankowskiego o ko
rzysci Ucze1ni, prof. Koch odpowiedzial, i.e prze
widuje korzysci instytucjonalne i ludzkie. Pierw
sze lata nie bc;d~ zapewne dochodowe, dadz~ ra
czej zysk posredni, np. zwic;ksz~ szanse zatrud
nienia absolwent6w PWr. Mysli sic; tez o wynaj
mowaniu laboratori6w PWr na potrzeby Parku. 

Senat wyrazil zgodc; na przyst~ienie PWr do 
sp6lki ,Wroclawski Park Technologiczny" S.A. 
(46:0:0). 

• JM Rektor przedstawil propozycjc; umowy 
o wsp61pracy mic;dzy Wydzia!ami Elektroniki i 
Architektury PWr oraz Uniwersytetem w Las 
Pa1mas de Gran Canaria (Wyspy Kanaryjskie). 
Przewidziano wymianc; nauczycieli akademic
kich, student6w, informacji naukowo-technicz
nej i kulturalnej oraz prowadzenie wsp61nych 
badan. Senat wyrazil zgodc; na zawarcie umowy 
(46:0:0). 

• JM Rektor przedstawil r6wniez ofertc; 
wsp6lpracy PWr z Uniwersytetem w Tucson w 
Arizonie w dziedzinie informatyki i automaty
ki. Prof. J.Sworakowski poinformowal, ze pra
cownik PWr dr hab. Szczepan Roszak wsp61-
pracuje od dawna z t~ uczelni~ co zaowocowa
lo wsp61nymi pub1ikacjami. 

Senat wyrazil zgodc; na podpisanie umowy o 
wsp6lpracy (46:0:0). 

• Prorektor J.Zdanowski odpowiedzial na 
interpelacjc; prof. J.Wi~ckowskiej, i.e chwilo
wo nie jest mozliwe przedstawienie zalozen do 
budzetu na 1998 r. 

·Dr W.Jablonski poprosil o wyjasnienie spra
wy tworzonej wyzszej szkoly zawodowej w Je
leniej G6rze (,Pryzmat" nr I 00). Czy przewi
duje sic; w zwi~zku z tym likwidacjc; filii Pwr? 
Czy bc;dzie to instytucja konkurencyjna? Czy jest 
prawd~ ze w sklad senatu tworzonej szkoly 
wejd~ przedstawiciele PWr? 

• Prof. J.Sworakowski skierowal pytanie do 
Senackiej Komisji ds Przeksztalcen Organiza
cyjnych w sprawie wniosk6w wynikaj~cych z 
dotychczasowej dzialalnosci i wnioskach, kt6re 
mog~ stanowic wytyczne d1a wladz Uczelni w 

Dokoriczenje na stronie 6 



6 

Dnkoriczenje ze rtronv 5 

zwictzku z przeksztakaniem instytut6w mictdzy
wydzialowych. 

• JM Rektor poinformowal o sprawach bie
zctcych: 

- odczytal list Ojca Sw. z podzictkowaniami 
za dary zlozone przez delegacj(( PWr., 

- zreferowa! spotkanie w w!adzami MEN i 
KBN; podkreslil trudnq sytuacj(( budzetu ze 
wzglctdu na nadchodzqcy termin splat dlug6w 
Klubowi Londynskiemu. 

W zwiqzku z tym place majq w 1998 r. wzro
snctc o II% (maksymalnie), coda srednie pod
wyzki o 138,08 zl na etat przeliczeniowy. Nie 
zrekompensuje to intlacji . 

Kolegium 
Prorektor6w 
ds. Studenckich 
i Dydaktyki 

Posiedzenie Kolegium, kt6re odbylo sil( 
tym razem w sali Senatu Akademii Muzycz
nej 25 listopada, otworzyl rektor prof. Je
rzy Mrazik, zycz<tc jego uczestnikom owoc
nych obrad. 

Gl6wnym tematem spotkania byly spra
wy zwi<tzane z nowelizacj<t Rozporz<tdze
nia Rady Ministr6w, dotycz<tcego przyzna
wania swiadczen pomocy materialnej dla 
student6w. 

Wprowadzeniem do dyskusj ina temat sty
pendi6w specjalnych dla student6w niepel
nosprawnych bylo wyst<tPienie zaproszone
go goscia, dyrektora ZOZ dla Szk6l Wyz
szych dr. Andrzeja Gawlika. Przedstawil on 
syntetyczne dane na temat liczby student6w 
korzystaj~:tcych z uslug gabinet6w lekarskich 
i najczl(sciej wystl(puj~:tcych schorzen. 

W toku dyskusji uzgodniono, ze podstaW'l 
do ubiegania sit( o stypendia specjalne bt(d~:t 
jednakowe w skali calego srodowiska - orze
czenia doraznej komisji lekarskiej powolanej 
przy ZOZ. Ustalono wykaz chor6b i schorzen 
oraz uposledzen ruchowych upowazniaj~:tcych 
do przyznania takiego stypendium. Uzgodnio
no taki:e wz6r orzeczenia, zapewniaj<tcy za
chowanie tajemnicy lekarskiej. 

Dyskutowano takze o innych, nowych for
mach pomocy stypendialnej (doplaty do za
kwaterowania poza domami studenckimi i 
wyzywienia pozastol6wkami). Uzgodniono, 
ze zmiany regulamin6w przyznawania swiad
czen pomocy materialnej wszystkie uczelnie 
wroclawskie wprowadz<t od semestru letnie
go 1997/98. Przedstawiciel Politechniki Wro
clawskiej (kt6ra jest najbardziej zaawanso-

E 
Prof. Wiszniewski m6wi! o 2 celach: przetrwa

niu nauki i restrukturyzacji. Poruszyl tez pro
blem dysproporcji podzia!u srodk6w mictdzy jed
nostki PANowskie, szkoly wyzsze i JBRy, o 
zmianach w kategoryzacji oraz o r6znicach na
k!ad6w na uczelnie warszawskie i peryferyjne. 

Od I stycznia 1999 wejdzie w zycie V pro
gram ramowy Unii Europejskiej (Euro-KBN). 
Nie nalezy tego lekcewazyc. 

Wniesiony zostal poselski projekt noweliza
cji ustawy o szkolnictwie wyzszym, w mysl kt6-
rego mozliwe bctdzie zakladanie filii. 

Wsp61czynnik przeniesienia w algorytmie po
dzialu srodk6w pozostal bez zmian (C=0,3). 
Przewiduje sict wprowadzenie dodatkowego 
wsp6lczynnika uwzglctdniajctcego student6w nie-

wana w nowelizacji przepis6w z tego zakre
su) przedstawil najwazniejsze propozycje 
zmian i tryb ich uzgadniania. 

Ustalono, ze nastl(pne posiedzenie Kole
gium - zgodnie z przyjl(t<t w tym gronie tra
dycj<t, pol~:tczone ze spotkaniem oplatko
wym - odbl(dzie sit( w polowie stycznia w 
goscinnych murach Papieskiego Fakultetu 
Teologicznego.(mr) 

Festiwal Nauki 
w przygotowaniu 

Promocja nauki zaczyna bye coraz bar
dziej doceniana i - co wil(cej - znajduje 
wci<t:l: nowych orl(downik6w. Wzoruj<tc sit( 
na zeszlorocznych doswiadczeniach war
szawskich, wroc!awskie srodowisko nauko
we podjt(lo sit( organizacji Festiwalu Nauki 
w ostatni weekend wrzesnia tego roku, we 
Wroc!awiu. Ma to bye - podobnie jak w 
Warszawie - r6znorodna oferta wyklad6w, 
dyskusji panelowych, pokaz6w, film6w, 
warsztat6w i prezentacji. Ich adresatem bt(
dzie przede wszystkim mlodziez, gl6wnie 
ze szk6l srednich. 

Koordynatorem Srodowiskowym Festiwa
lu Nauki we Wroclawiu zostala inicjatorka 
tego przedsil(wzil(cia prof. Aleksandra Ku
biczowa z Instytutu Biochemii i Biologii 
Molekulamej Uniwersytetu Wroclawskiego, 
a udzial w imprezie zadeklarowaly wszyst
kie wroclawskie wyzsze uczelnie oraz nie
kt6re plac6wki PAN (Instytut Immunologii 
i Terapii Doswiadczalnej, Instytut Niskich 
Temperatur i Badan Strukturalnych). Patro
nat nad festiwalem sprawowae bl(dzie Ko
legium Rektor6w, prezydent miasta Wrocla
wia senator Bogdan Zdrojewski, przewod
nicz~:tcy KBN prof. Andrzej Wiszniewski, a 
ponadto prasa, radio i te lewizja . Organiza
cja festiwalu odbt(dzie sil( w gl6wnej mie
rze silami spolecznymi. 0 sponsorowanie 
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pelnosprawnych. 

Niekorzystnie zapowiada sict zmiana podsta
wowego przedzialu wskaznika przyznawania 
dotacji z 111-118 na 100-106. Maze sil( to odbic 
na dotacji dla PWr. 

• Wladze Uczelni przedstawi!y Sprawozdanie 
Kierownictwa Uczelni z dzia!alnosci w roku 
1996. Obradom przewodniczy! p rof. H.Hawry
lak. Cz!onkowie Senatu otrzymali materia!y na 
pismie dotyczqce dziedzin dzialania JM Rekto
ra, Prorektor6w oraz Dyrektora Administracyj
nego. 

Po zreferowaniu material6w i kr6tkiej dysku
sji Senat przyjctl sprawozdanie (37:0:0). 

Nastl(pne posiedzenie Senatu 22 stycznia 1998 
o godz. 14.00. (mk) 

wyst~:tpiono do Komitetu Badan Nauko
wych. Organizatorzy zamierzaj~:t tez wyst~:t
pie o pomoc finansow~:t do Fundacji na 
Rzecz Nauki Polskiej, a takze do r6znych 
instytucji, przedsil(biorstw i bank6w. 

Wprawdzie czasu do wrzesnia jest jesz
cze sporo, ale juz rozpoczl(to przygotowa
nia organizacyjne. W pierwszym posiedze
niu zespolu koordynator6w, kt6re odbylo sil( 
II grudnia w sali Senatu Uniwersytetu Wro
clawskiego, wzil(li udzial przedstawiciele 
wszystkich wroclawskich uczelni, Urzl(du 
Miasta, Kuratorium Oswiaty. Zebrani mieli 
okazjt( zapoznae sit{ z ide<t festiwalu, a tak
ze zglaszae r6znorodne propozycje. Uzna
no, ze tak ogromna liczba imprez, jaka od
byla sil( podczas festiwalu w Warszawie, nie 
jest potrzebna - lepiej zaplanowae mniej, 
ale za to dobrze i atrakcyjnie je przygoto
wae. Padaly pierwsze propozycje festiwa
lowych imprez: dyskusje panelowe na te
mat klonowania, powodzi, prion6w itp. 
Zwracano uwagt( na to, ze wit(kszym zain
teresowaniem ciesz<t sit( zazwyczaj tematy 
interdyscyplinarne, a takze kwestie etyki 
badan naukowych. Ustalono, iz do konca 
lute go wszystkie istytucje deklaruj~:tce udzial 
w festiwalu przygotuj~:t swoj~:t ofertl(, a ko
ordynatorzy przesl~:t j~:t na adres sekretarza 
festiwa lu dr. Jacka Leluka (e-mail: festi
wal@bf uni. wroc.pl). 

Festiwal Nauki bl(dzie reklamowany juz 
podczas Targ6w Edukacyjnych TARED '98, 
a takze w trakcie Wroclawskich Targ6w 
Ksi<tzki Naukowej. Organizatorzy planuj~:t 
jednak zorganizowae gl6wn~:t akcjl( promo
cyj n<t przede wszystkim we wrzesniu, a 
zwlaszcza w drugiej jego polowie. 

Warto tez dodae, ze Festiwal Nauki Sro
dowiska Wroclawskiego dorobil sil( juz in
ternetowej strony WWW. Pod adresem: 
http://wwwjestiwal.uni. wroc.pl znaleze j~:t 
mozna w internecie. (m wj) 
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Wspomnienie 

ZDZISLAW RUZIEWICZ 
1925-1997 

Zdzis!aw Ruziewicz urodzil si(( we 
Lwowie 13 czerwca 1925 r., tam sp((
dzil dziecinstwo, wczesnct m!odosc i po
nure lata obydwu okupacji. We Lwowie 
tei:, w czasie wojny, rozpoczctl studia na 
tajnym Wydziale Matematyczno-Przy
rodniczym UJK i pracowal w latach 
1941-45 w laboratorium chemicznym 
Galikol. 

W roku 1945 repatriowa! si(( wraz z 
matkct do Krakowa (ojciec jego Stani
slaw Ruziewicz- profesor Matematyki 
UJK i PLw zostal, wraz z innymi profe
sorami lwowskimi, rozstrzelany przez 
Niemc6w w 1941 r.) i podjctl studia na 
Uniwersytecie JagieiiOI1skim. Wkr6tce 
jednak, za namowct prof. Trzebiatow
skiego, przeni6sl si(( do Wroclawia, 
gdzie kontynowal studia ·uniwersytec
kie, a od 1 sierpn ia 1946 r. rozpoczctl 
prac(( jako demonstrator w nieobsadzo
nej jeszcze Katedrze Chemii Fizycznej Politechniki i Uniwer
sytetu we Wroclawiu stajctc si((jej pierwszym po wojnie ctato
wym pracownikiem. Z katedrct tct zwictzal cale swoje i:ycie za
wodowe i duict CZ((SC prywatnego. W okresie pionierskim, kt6ry 
opisal p6zniej barwnie we wspomnieniach z tamtych czas6w, 
inwentaryzowal i porzctdkowal ocalale po wojnie mienie kate
dry, organizowallaboratorium studenckie z chemii fizycznej, 
w kt6rym prowadzil cwiczenia. Gdy w roku 1948 prof. Gu
minski objet! Katedr(( Chemii Fizycznej, rozpoczctl pod jego 
kierunkiem prac(( badawczct. Od poczcttku zajmowal si(( zja
wiskiem luminescencji i tej tematyce pozostal wierny. Poczctt
kowo badal swiecenia "fosfor6w" krysta]icznych, CO stalo Si(( 
tematem Jego pracy magisterskiej obronionej na przelomie lat 
1950/51. W roku 1952 ukazala si(( drukiem Jego picrwsza pu
blikacja i zarazem pierwsza drukowana praca na temat lumi
nescencji wykonana w powojennym Wroclawiu. 

Pozostal w Katedrze Chemii Fizycznej jako asystent konty
nuujctc swe badania nad 

"fascynuj(tcym zimnym swieceniem cia!". Przez nast((pnych 
niemal osiem !at zajmowal si(( badaniem luminescencji anod 
glinowych. Udowodnil, ze obserwowane swiecenie jest elek
troluminescencjct tlenku glinu i zbadal szczeg6lowo mecha
nizm owego procesu. Plonem badan byla, pr6cz licznych pu
blikacji, praca doktorska obroniona 29 czerwca 1960 roku. 

Po doktoracie zmieniljedynie obiekt zainteresowan. Poswi((
cil si(( szeroko poj((tej spektroskopii molekulamej zwictzk6w 
organicznych. W roku 1961 wyjechal na roczny pobyt nauko
wy do Moskwy, do laboratorium prof. E.W. Szpolskiego, kt6-
ry za ledwie kilka !at wczesniej odkryl, wraz z Klimowct, nowct 
metod(( uzyskiwania wysokorozdzielonych widm zwictzk6w 
organicznych (widma quasiliniowe). Zdzislaw Ruziewicz 
pierwsze badania w tej dziedzinie wykona!jeszcze w Moskwie, 

a po powrocie do kraju kontynuowa! 
je i rozwijal. Jego prace dotyczctce 
widm quasiliniowych , pierwsze w Pol
sce z tej dziedziny, zacz((ly si(( liczyc 
w swiecie. Habilitowal Si(( w roku 
1967. Prac(( habilitacyjnctna temat qu
asiliniowych widm luminescencji czct
seczek wieloatomowych zamroi:onych 
w matrycach krystalicznych napisa! w 
oparciu o swc badania luminescencji 
azulenu tr6jfenylenu i monoazatr6jfe
nylenu. 

Dalsze badania rozwijal w tym sa
mym kierunku, z coraz to nowymi po
myslami i dui:ym rozmachem. Zgro
madzil wok61 siebie zesp61 mlodych 
wsp61pracownik6w. Podjctl wraz z 
nimi systematyczne badania spektro
skopowe azaanalog6w w((glowodor6w 
aromatycznych. Po raz pierwszy udo
wodnil tez, wbrew utartym poglctdom, 

i:e widma czctsteczek nieplaskich mogct takie wykazywac struk
ture< quasiliniowct. Wiele publikowa! sam i ze wsp61pracowni
kami. Pr6cz licznych prac oryginalnych napisal w tym czasie 
dwa artykuly monograficzne na temat otrzymywania i wlasno
sci wysokorozdzielonych widm zwictzk6w organicznych. 
Wsp61nie z profesorem Pigoniem napisal podr~cznik "Che
mia fizyczna", chyba najlepszy, jaki si~ ukazal w j~zyku pol
skim. By! to najbardziej plodny okres w Jego karierze nauko
wej. Tytul profesora nadzwyczajnego otrzymal w 1975 roku, a 
zwyczajnego- w 1982 roku. 

Jest rzeczct znamiennct, i:e chociaz wszystkie prace prof. Ru
ziewicza majct charakter doswiadczalny, to eksperyment by! 
dla Niego jedynie potwierdzeniem tego, co zamicrza! udowod
nic . Wiele czasu sp~dzal w bibliotekach studiujctc skrupulat
nie wszystko, co wictzalo si~ z tematem zamierzonych badan. 
Dopiero na tej podstawic planowal eksperymenty i je konse
kwentnie realizowat. Wsp61pracowal tei: ch~tnie z teoretyka
mi i wi((kszosc wynik6w doswiadczalnych weryfikowal obli
czeniami kwantowo-chemicznymi. W swej pracy naukowejjest 
niedosciglym wzorem skrupulatnosci, pracowitosci i rzetelnosci. 

Praca naukowa nie byla jcdynct dziedzinct Jego bogatej dzia
lalnosci. Wykladal chcmi(( fizycznct dla biolog6w i chemik6w, 
wyglasza! wyk!ady monograficzne ze spektroskopii moleku
larnej oraz fotochemii, prowadzil seminaria, opiekowa! si(( 
pracami magisterskimi, wypromowal szesciu doktor6w. By! 
czlonkiem wielu towarzystw i gremi6w naukowych oraz re
daktorem "Wiadomosci Chemicznych" i "Zeszyt6w naukowych 
Politechniki Wroclawskiej" (scria chemiczna). 

Na przedwczesnct emerytur(( odszedl w roku 1985. 

( wg tekstu Andrzeja 0/szowskiego zamieszczonego w cza
sopismie PTC!wn "Orbital" nr 1/96) 
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MAJSTERKOWICZE 

Nowo wybrany Sejm RP od pierwszych 
dni swej dzialalnosci wykazuje ogromne 
zainteresowanie szkolnictwem wyzszym. Z 
inicjatywy 53 posl6w, w tym takich znaw
c6w problematyki szkolnictwa wyzszego 
jak: Marek Markiewicz, Konstanty Miodo
wicz, Janusz Palubicki, Jan Rokita i To
masz Feliks Wojcik, opracowano projekt 
ustawy "o zmianie ustawy o szkolnictwie 
wyzszym", kt6ry juz 10 listopada 1997 r. 
skicrowano do Marszalka Sejmu. Projekt 
ten zawiera jedynie dwa kr6tkie sformulo
wania, w mysl kt6rych zezwala si<;_ uczel
niom na tworzenie zamiejscowych jedno
stek organizacyjnych, a mianowicie: filii, 
wydzial6w zamiejscowych i punkt6w kon
sultacyjnych. 

W uzasadnieniu podano szereg wazkich 
argument6w, kt6re sprowokowaly jednak 
czlonk6w Rady do podj<;_cia bmzliwej dys
kusji. Stwierdzcnia takie jak: " Zamiast 
przyznawac srodki budzetowe na zasilki 
dla bezrobotnych lepiej jest srodki te prze
znaczyc na ksztalcenie mlodziezy" lub "ln
westowanie w ksztalcenie na poziomie wy
zszym b<;_dzie dobq_ lokatq_ pieni<;_dzy po
datnik6w i ma wymiar perspektywiczny" 
sq_ niemal doslownymi cytatami z r6znych 
uchwal Rady Gl6wnej. Rzecz jednak w 
tym, ze projekt ustawy nie przewiduje zad
nych skutk6w finansowych. Nie b<;_dzie 
wi<;_c zadnych dodatkowych srodk6w bu
dzetowych", ani zadnego "inwestowania", 
a szkoly wyzsze b<;_dq_ mogly tworzyc jed
nostki zamiejscowe wylq_cznie ze srodk6w, 
kt6re zdolajq_ wygospodarowac z wlasne
go, okrojonego budzetu. Nowo tworzone 
jednostki zamiejscowe b<;_dq_ wi<;_c nastawio
ne wylq_cznie lub niemal wylq_cznie na od
platne ksztalcenie w trybie zaocznym, co 
pogorszy jedynie i tak juz wysoce nieko
rzystne proporcje mi<;_dzy liczbami studen
t6w ksztalconych w trybie dziennym i za
ocznym. 

W uzasadnieniu stwierdzono r6wniez, ze 
"Zaspokojenie potrzeb edukacyjnych na 
wlasciwym poziomie akademickim sq_ w 
stanie spelnic przede wszystkim uniwersy
tety, politechniki, akademie oraz inne szko
ly wyzsze o uznanych w naszym kraju stan
dardach w zakresie dydaktyki i zaplecza ba
dawczcgo". Argument ten wzbudzil og61-
nq_ konsternacj<;_ poniewaz byl on uprzed
nio podnoszony przez Rad<;_ Gl6wnq_ jako 
argument przemawiajq_cy przeciwko usta-

nr 102 

(~L()\1VNEJ 
0 

\VYZSZE(}r() 

wie o wyzszych szkolach zawodowych. 
Ustawa ta jednak uchwalona zostala przez 
Sejm poprzedniej kadencji i obecnie jest 
aktywnie wdrazana przez nowy Rzq_d. 

Wiclu dyskutant6w podkreslalo w swo
ich wystq_pieniach, iz w okresie ostatnich 
kilku lat zwi<;_kszono niemal dwukrotnie 
liczb<;_ ksztalconych student6w przy nie
zmienionej praktycznie liczbie nauczycie
li akademickich i przy niezmienionych na
kladach na ksztalcenie. Dalsze zwi<;_ksza
nie liczby studiujq_cych przez otwieranie 
nowych plac6wek dydaktycznych prowa
dzic wi<;_c musi nieuchronnie do dramatycz
nego obnizenia poziomu ksztalcenia. 

Autorzy obowiq_zujq_cej aktualnie ustawy 
o szkolnictwie wyzszym wprowadzajq_c 
ustawowy zakaz tworzenia jednostek za
miejscowych kierowali si<;_ wazkimi powo
dami, a gl6wnic niskim juz w6wczas po
ziomem ksztalcenia w filiach i slabym 
przyrostem kadry nauczyciel i akademic
kich. W tzw. "z61tej ksiq_zeczce", zawiera
jq_cej propozycje zmian do obowiq_zujq_cej 
ustawy, przewiduje si<;_ wprawdzie powr6t 
do jednostek zamiejscowych, ale przewi
duje si<;_ r6wniez powolanie komisji akre
dytacyjnej, kt6ra czuwac b<;_dzie nad pozio
mem ksztalcenia. 

Pr6by wprowadzania wyrywkowych 
zmian w obowiq_zujq_cych ustawach bez na
lezytego uzasadnienia i bez wnikliwej oce
ny ich skutk6w sq_ przykladem przyslowio
wego majstrowania przy ustawach, od cze
go nie stronil zresztq_ r6wniez Sejm po
przedniej kadencji. Mozna wi<;_c spekulo
wac jaki jest od takiego majsterkowania i 
czy jest to tylko takie poselskie hobby? 

Mimo wielu zastrzezen i polemicznych 
wystq_pien stwierdzono ostatecznie, ze na
lezy dac wyraz dobrej woli we wsp6lpracy 
z nowym parlamentem i zaopiniowac po
zytywnie projekt ustawy pod dwoma 
wszakze warunkami: 

- uzaleznienia powstania filii lub wy
dzialu zamiejscowego kazdej uczelni od 
zgody Ministra Edukacji Narodowej, po
przedzonej pozytywnq_ opiniq_ Rady Gl6w
nej, oraz 

- wylq_czenia z postanowien ustawy tzw. 
"punkt6w konsu ltacyjnych". 

FUNDUSZ 

Niemale emocje wzbudzil r6wniez pro
jekt ustawy "o Panstwowym Funduszu Po
zyczkowym dla Student6w". Sama idea 
wprowadzenia systemu zwrotnych, bq_dZ 

cz<;_sciowo umarzanych pozyczekjest oczy
wiscie niekontrowersyjna, a wprowadzenie 
takiego systemu - niecierpliwie oczekiwa
ne. Rozwiq_zanie organizacyjno-prawne 
tego przedsi<;_wzi<;_cia w wersji proponowa
nej przez Ministerstwo Edukacji Narodo
wej wywolalo jednak wiele zastrzezen. 
W projekcie ustawy przewidziano bowiem 
utworzenie tzw. "funduszu celowego", a 
przyklady utworzonego wczesniej Fundu
szu Obslugi Zadluzenia (slynny FOZ), czy 
Funduszu Niepelnosprawnych nie nastra
jajq_ przychylnie do tego typu rozwiq_zan. 

Jak wynika z projektu ustawy, Fundu
szem zarzq_dza Zarzq_d Funduszu w skla
dzie: prezes i dwaj jego zast<;_pcy, a obslu
g<;_ Funduszu zapewnia Biuro Funduszu za
trudniajq_ce odpowiednio wykwalifikowa
ny personel. Wiadomo r6wniez, ze prezes 
Zarzq_du powoluje pel-nomocnik6w repre
zentujq_cych Fundusz w uczelniach lub 
osrodkach akademickich, a nad dzialalno
sciq_ Zarzq_du czuwa Rada Nadzorcza zlo
zona z siedmiu os6b. Lekko wi<;_c liczq_c 
wynagrodzenie, w takiej czy innej formie, 
pobierac b<;_dzie 20 do 30 os6b, co uszczu
pli niewq_tpliwie srodki przeznaczone na 
pozyczki. 

Dzialalnosc Funduszu nie ma zresztq_ 
ograniczac si<;_ wylq_cznie do udzielania po
zyczek, ale objq_c ma r6wniez finansowa
nie inwestycji zwiq_zanych z budow'l oraz 
remontami dom6w i stol6wek studenckich, 
a takze innych studenckich obiekt6w so
cjalnych, sportowych, kulturalnych i zwi<t
zanych ze zdrowiem student6w. Zak!ada 
si<;_, ze Fundusz prowadzic b<;_dzie dzialal
nosc gospodarCZ'l oraz uczestniczyc W ob
fOCie obligacji Skarbu Panstwa i papier6w 
wartosciowych, emitowanych przez NBP. 

Fundusz utworzony zostanie z budzetu 
Panstwa i zasilany b<;_dzie dotacjami okre
slanymi corocznie w ustawie budzetowej . 
Przewiduje si<;_ jednak, ze przychody Fun
duszu pochodzic b<;_dq_ r6wniez z zapis6w, 
spadk6w i darowizn, z srodk6w uzyska
nych w ramach bezzwrotnej pomocy zagra
nicznej, z dochod6w dzialalnosci gospo
darczej, a takze z oprocentowania lokat 
bankowych i odsetek od zakupionych ob
ligacji Skarbu Panstwa. Ten ostatni zapis 
brzmi wr<;_cz paradoksalnie. Zaklada bo
wiem, ze Fundusz utworzony przez Skarb 
Panstwa czerpac b<;_dzie dochody z opro
centowania pozyczki, kt6r<t Skarb Panstwa 
zaciq_gnq_l mi<;_dzy innymi wlasnie na utwo-
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rzenie tego Funduszu. 
Zalozen projektu ustawy bronili urzt<d

nicy Ministerstwa z wiceministrem Jerzym 
Zdrad<i na czele, a takze przedstawiciele 
student6w. Urzt<dnicy twierdzili, ze suge
rowane przez czlonk6w Rady rozwi'lzanie 
przewiduj'lce zlecenie zarz<idzania Fundu
szem wybranemu bankowi jest rozwi'lza
niem drozszym, przy czym powolywali sit< 
na przeprowadzone ponoc symulacje. Nie 
przedstawili jednak zasad i szczeg6lowych 
wynik6w tych symulacji, nie potrafili r6w
niez wskazac, kt6ry z utworzonych dotych
czas fundusz6w celowych funkcjonuje w 
spos6b nie budz<iCY zastrzezen. Przedsta
wiciele student6w obawiali sit< natomiast, 
ze negatywna opinia Rady Gl6wnej moze 
odsun'lc realizacjt< tego tak powszechnie 
oczekiwanego przedsit<wZiC<cia w bl izej 
nieokreslonq przyszlosc, bqdz w og6le 
zniech«cic MEN do tej inicjatywy. 

Po burzliwej dyskusji Rada Gl6wna pod
jt<la uchwalt<, w kt6rej popada inicjatyw« 
wprowadzenia zwrotnych lub CZC<Sciowo 
umarzanych pozyczek dla student6w jako 
uzupelnienia istniej'lcego systemu pomo
cy materialnej. Uznalajednak, ze przedsta
wiony przez MEN projekt ustawy wymaga 
wprowadzenia szeregu uzupelnien i zmian, 
a w szczeg61nosci odpowiedniego zabez
pieczenia realizacji gl6wnych zadan i ce-
16w Funduszu przez precyzyjne okrdlenie 
w jego statucie: 

- minimalnego udzialu funduszu pozycz
kowcgo w og6lnym bilansie funduszy oraz 

- maksymalnego udzialu pozyczek nie
splaconych w relacji do og61nej puli pozy
czek. 

Stwierdzono ponadto, ze statut Funduszu, 
okreslaj'lcy jego organizacjt< i zasady funk
cjonowania oraz zakres dzialalnosci, powi
nien bye nadawany przez Ministra w poro
zumieniu z Radq Gl6wnct, a Rada Nadzor
cza Funduszu powinna przedstawiac co
roczne sprawozdanie z dzialalnosci Fun
duszu nie tylko Ministrowi Edukacji Na
rodowej, ale r6wniez Radzie Gl6wnej. 

z projektu ustawy wynika, ze pierwsze 
pozyczki bt<d<i wyplacane od I pazdzierni
ka 1998 r. studentom dw6ch osrodk6w aka
demickich, wytypowanych przez Ministra 
Edukacji Narodowej w porozumieniu z 
og61nopolskim przedstawicielstwem samo
rz<id6w studenckich. Najprawdopodobniej 
bC<d<i to osrodki: warszawski i poznanski. 
Pozyczki d1a student6w we wszystkich 
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osrodkach akademickich bC<d<i wprowadzo
ne nie p6Zniej niz od dnia 1 pazdziemika 
2001 r. 

NIHIL NOVI czyli STARA BIEDA 

Deklaracje skladane przez nowego pre
miera Jerzego Buzka w jego pierwszych 
wyst'lPieniach publicznych oraz w expose 
wygloszonym na forum Sejmu wzbudzily 
w srodowiskach akademickich niemale 
nadzieje na poprawt< sytuacji szkolnictwa 
wyzszego. St<id tez z ogromnym zaintere
sowaniem zapoznano siC< z zalozeniami 
projektu ustawy budzetowej na r. 1998 w 
czt<sci dotycz'lcej tego wlasnie obszaru do
towania. 

Zgodnie z wczesniejszymi deklaracjami, 
do projektu prof. Belki wprowadzono od
powiednie autopoprawki zwit<kszaj'lc 
kwoty przewidziane pierwotnie dla szkol
nictwa wyzszego: o 5,128 mln.zl. z prze
znaczeniem na finansowanie dzialalnosci 
Papieskiej Akademii Teologicznej w Kra
kowie, o 10 mln.zl. na wydatki zwi'lzane 
z tworzeniem wyzszych szk61 zawodo
wych oraz o 3 I ,54 mln.zl. na utworzenie 
Panstwowego Funduszu Pozyczkowego 
dla Student6w. W rezultacie tych autopo
prawek, udzial wydatk6w na szkolnictwo 
wyzsze w 
1998 r. stanowic b((dzie 0,83% PKB i zma
leje o 0,03% wzglC<dem roku poprzednie
go. Udzial ten odniesiony do og61nych wy
datk6w budzetu Panstwa wyniesie nato
miast 2,96% co oznaczac b((dzie z kolei 
wzrost o 0,03% wzglt<dem roku poprzed
niego. Poniewaz wartosc PKB wzrosnie 
w cenach bie:l<icych, w stosunku do r. 
1997, o 16,9% (w ujt<ciu realnym 5,6%) 
to wzrost wydatk6w budzetu Panstwa na 
szkolnictwo wyzsze w cenach bie:lqcych 
wyniesie 13,2%, a realnie, po uwzglt<dnie
niu planowanej inflacj i (ok. 11 ,3%) zale
dwie 1,9%. 

Cytuj'iC te dane warto przypomniec, ze 
w dniu 12 pazdziernika 1995 r. Sejm RP 
przyjql rezolucj((, w kt6rej wezwal6wcze
sny Rzqd RP do sukcesywnego zwit<ksza
nia w budzecie Pans twa wydatk6w na edu
kacj(( i nauk« tak, aby ich poziom w 1997 
r. mierzony wskaznikiem PKB, wyni6sl 
2% dla szkolnictwa wyzszego i 1% dla 
nauki. Rezolucja ta podyktowana byla ka
tastrofaln<i sytuacjq szkolnictwa wyzsze
go, kt6re w latach 1991-95 zwi«kszylo 
liczbt< ksztalconych student6w o 83,2% 

przy praktycznie niezmienionych nak!a
dach na proces ksztalcenia. W wzmianko
wanym wyzej okresie powierzchnia netto 
w obiektach dydaktycznych, przypadaj'lca 
na jednego studenta studi6w dziennych, 
zmalala z 15,7 m2 do 11,3 m 2 tj. ok. 28%. 
Proces degradacji bazy szkolnictwa wy
zszego trwa nadal. w r. 1998 przewiduje 
sit< dalszy wzrost liczby student6w o 6, I%, 
a preliminowane w projekcie budzetu wy
datki na inwestycje w szkolnictwie wy
zszym malejq realnie o blisko 4% w sto
sunku do roku poprzedniego. 

Planowany, nominalny wzrost plac o 13% 
(realny o I ,7%) bC<dzie nizszy niz wynika
loby to z relacji placy przecit<tnej w szkol
nictwie wyzszym do przecit<tnej placy w 
skali calej cywilnej sfery bud:letowej, kt6ra 
to relacja okreslona zostala w 1997 r. przcz 
Tr6jstronnq Komisjt< d/s Spoleczno-gospo
darczych na poziomie 125%. Z zalozen pro
jektu budzetu wynika, ze relacja taw r. 1998 
wyniesie jedynie 124,4%, co oznaczac b((
dzie relatywne zmniejszenie wynagrodzen 
nauczycieli akademickich w stosunku do po
zostalych pracownik6w sfery budzetowej . 
Podobnie jak w Ia tach poprzednich przewi
duje Sit<, ze podwyzki przyznane ZOStanq Z 
dniem 1 kwietnia 1998 r. 

Niewiele poprawi siC< r6wniez sytuacja w 
zakresie pomocy materialnej d1a studenl6w. 
Dotacja wzrosnie tu nominalnie o 13% 
wzgl((dem roku poprzedniego, a wit<c bt<
dzie to r6wniez wzrost rea1ny o niespelna 
2%. W rezultacie, srednie miesit<czne sty
pendium, lqcznie socjalne i naukowe, 
wzrosnie do niebagatelnej kwoly 160,- zl. , 
a pomocq obj((tych zostanie 39,5% og6lu 
student6w tj. ok. I% wit<cej niz w roku po
przednim. 

Wbrew przewidywaniom projekt budze
tu nie wywolal szerszej dyskusji. Na twa
rzach wiclu czlonk6w Rady malowal sit< 
zaw6d i zwqtpienie. Mlodsi wzdychali aby 
doczekac czas6w, w kt6rych politycy wie
rzyc b((dq w to co publicznie gloszq i do
trzymywac skladanych obietnic. Ostatecz
nie Rada Gl6wna z ubo1ewaniem przyjt<la 
do wiadomosci projekt budzetu szkolnic
twa wyzszego wraz z wniesionymi przez 
Rzqd autopoprawkami. Ponowila r6wno
cze5nie ape! do Ministra Edukacji Narodo
wej o podjt<cie dzialan, kt6re powstrzyma
!yby postt<pujqcy regres w szkolnictwie 
wyzszym. 

Doko1iczellie 110 rtronje 10 
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SZKOL Y PANoskie 

Wsr6d wielu szk6t niepanstwowych po
wstaj~ r6wniez szkoty wyzszc organizowa
ne przez r6znc fundacje b~dz innc osoby 

/ prawnc powi~zane scislc z Polsk~ Akade
mi~ Nauk. Cech~ wsp61n~ tych szk61 jest 
to, ze dzialalnosc swoj~ opieraj~ na wyso
ko wykwalifikowanej kadrze naukowcj za
trudnionej w PAN oraz na zapleczu tech
nicznym i laboratoryjnym jcdnostck orga
nizacyjnych tej Akademii. Poziom ksztal
cenia w "szkolach panoskich" jest zwyklc 
wysoki i nic budzi wi((kszych zastrzczen. 
Tak naprawd(( jednak szkoly te maj~ status 
podobny do statusu gospodarstw pomocni
czych, tworzonych nicgdys przy katcdrach 
lub wydzialach wyzszych uczelni. Gospo
darstwo pomocnicze mialo swojego kierow
nika, cz((s to dzialalo r6wniez na rozrachun
ku wlasnym, jednak to kierownik katedry 
lub dzickan wydzialu decydowali jakie zle
cenie nalezy przyj~c oraz kto z podleglych 
im pracownik6w maze w gospodarstwie tym 
pracowac i ile dorobic. "Szkoly panoskie" 
majq swoich rektor6w i swoje scnaty, ale 
samorz~dnosc tych szk61 i realne uprawnie
nia ich organ6w s~ z rcguly znacznic ogra
niczone. 

Wnioski o utworzenie "szk6l panoskich" 
spelniaj~ zwykle wszystkie wymagania wy-

Wycieczka 
biomechanik6w 

W piq_tck 19 grudnia 1997 odbyla siC( wy
cieczka studcnt6w i sympatyk6w biomecha
niki iniynicrskiej, spccjalnosci prowadzonej 
na Wydziale Mcchanicznym PWr. Opiekuna
mi wycieczki zc strony Uczelni byli dr inz. 

nikaj~ce z ustawy o szkolnictwie wyzszym 
oraz z innych obowi~zuj~cych akt6w praw
nych nizszcj rangi i uzyskuj~pozytywn~ opi
ni(( Rady Gl6wnej, a Minister Edukacji Na
rodowcj wydajc na podstawic tych wnio
sk6w i opinii stosowne zezwolenia. Proble
my pojawiaj~sit;.jcdnak w6wczas, gdy szko
ly wyst((puj~ o uprawnienia do prowadzc
nia studi6w magisterskich. Pozytywna opi
nia Rady Gl6wncj uwarunkowana jest tu bo
wiem twierdzqq odpowiedzi~ na nastl(pu
j~ce pytania: 

- czy proccs ksztalcenia na poziomie li
cencjackim prowadzony byl prawidlo
wo?, 

- czy szkola posiada wlasn<t kadr<( na
uczycieli akademickich?, 

- czy w szkolc prowadzone s~ badania 
naukowe? i 

- czy nauczyciclc akademiccy szkoly, w 
liczbie okresloncj wymaganiami tzw. 
"minimum kadrowego", uznaj~ szkol(( za 
swoje pierwsze miejsce pracy" 

W przypadku szkoly dzialajqccj na zasa
dzie "gospodarstwa pomocniczcgo" odpo
wiedz na ostatnie trzy pytania nie jest !a
twa, a co wi((ccj budzi zawsze ogromne kon
trowcrsjc. Sytuacjl( komplikuje dodatkowo 
fakt, zc brakjest dot~d rozwi~zail organiza
cyjno-prawnych umozliwiaj~cych wykorzy
stanic ogromnego potencjalu Polskiej Aka
demii Nauk w procesie ksztalccnia. Przy-

Jaroslaw Filipiak i mgr inz. KrzysztofScigala 
z Zakladu Analizy Doswiadczalncj Konstruk
cji Inzynierskich i Biomechanicznych. 

Celem wyjazdu bylo zwicdzenie fab1yki na
rz((dzi chimrgicznych CHlFA wNowym Tomy
slu. Zaklad ten stal Sit( cztery lata temu CZ((SCi~ 
majq_cej dobrc tradycje nicmieckicj firmy Escu
lap, a w zeszlym roku, w wyniku fuzji, oba przed
si((biorstwa wcszly w sklad koncemu Braun. 
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kladem mozc tu bye Warszawska Szkola 
Biznesu utworzona przy Centrum Badan 
Przedsil(biorczosci i Zarz<tdzania PAN i ko
rzystaj~ca z sal, biblioteki i sprzl(tu kompu
terowcgo tego Centrum. Szkola wyst~ila z 
wnioskicm o przyznanie uprawnien do pro
wadzenia w trybie zaocznym studi6w ma
gistcrskich na kierunku "zarzqdzanie i mar
keting". Mimo opinii eksperta, pozytywnie 
oceniajqcej proces ksztalcenia na poziomie 
licencjackim, Rada Gl6wna zaopiniowala 
wniosek ncgatywnie stwierdzaj~c, ze nie 
mozna udzielic jednoznacznie pozytywnej 
odpowicdzi na trzy pozostale z wymienio
nych wyzcj pytan. 

W ZLOBIE LEZY 

Na zakonczenie posiedzenia Przewodni
CZ<tCY Rady wyglosil kr6tkie, okolicznoscio
we przem6wienie zycz<tc wszystkim czlon
kom Rady wiele radosci w okresie Swi~t 
Bozcgo Narodzenia i wiele wytrwalosci w 
nadchodz<tcym Nowym Roku. Cieplc slo
wa Przewodnicz~cego wzruszyly zebranych. 
Powstali z miejsc i zanucili cicho "W zlo
bie lezy ... " Niekt6rzy ukradkiem ocierali lzy 
sp lywaj<tce po zapadlych policzkach i ka
pi~cc na rozlozony na stolach projekt bu
di:ctu szkolnictwa wyzszcgo. 

Nast<(pne posiedzenic Rady Gl6wnej od
bl(dzie sil( 22 stycznia 1998 r. 

Dla ,Pryzmalu" opmcoJVal 
Prof Andrzej Halas 

CI-!IFA wsp61pracujc jui: od pewnego czasu 
z Wydzialem Mcchanicznym umoi:liwiajq_c nie 
tylko zwiedzanie zakladu, ale takze organizu
jq_c miesit;.czne praktyki dla przyszlych magi
str6w iniynicr6w oraz trzymiesit;.czne - dla 
studcnt6w kurs6w ini:ynierskich. 

Mimo i:c deszcz padal od rana, uczestnicy 
wycicczki byli w swictnych humorach. 
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Rektorzy 
u ministra 

Na zaproszenie ministra edukacji narodowej 
prof. Mi roslawa Handkego I 7 grudnia ub.r. 
zjawili si(( w gmachu przy al. Szucha rektorzy 
wyzszych uczelni podlegtych MEN. W spo
tkaniu wzi<~.l takze udzial przewodnicz<~.cy 
KBN prof. Andrzej Wiszniewski i przedsta
wiciele MEN wiceministrowie Andrzej Kar
wacki i Jerzy Zdrada oraz dyrektorzy departa
ment6w Stanislaw Madej, Jerzy G<ts iorowski 
i J6zef Lepiech . 

Minister Handke rozpocz<tl swoje wyst<tPie
nie od zapoznania rektor6w z realiami budi:e
towymi. Przedstawil trudnosci budzetu pat't
stwa spowodowane koniecznosci<t splaty za
dluzenia zagranicznego potrzebct ograniczenia 
dtugu wewn((trznego.Sct to czynniki decydu
.ictce 0 mozl iwosciach finansowych rzctdu. 
Choc edukaeja stracila relatywnie malo w sto
sunku do innych dziedzin, projekt budzetu na 
1998 rok zaklada rea lny spadek naldad6w na 
szko lnic two wyzsze, zwlaszeza w zakresie 
inwestyeji, przy jednoczesnym wzroscic licz
by student6w uczelni panstwowych o 8 %. 
Minister zapowiedzial, i:e bt<dzie bronil takiej 
struktury budzctu. Wspomnial o inicjatywie 
kredyt6w dla student6w, kt6r<t ministerstwo 
edukacji zamicrza w tym roku pi lotazowo 
wprowadzic w Warszawie i Poznaniu. Przy
puszczalnie do roku 200I sytem kredyt6w 

obejmie cale srodowisko akademickie. 
Wejscie Polski do V Programu Unii Euro

pejskiej wi&zac sit( b((dzie z coroczn'J. wplat<t 
250 min zl (pocz<ttkowo 70 % tej kwoty zo
stanie pokryta ze srodk6w PHARE). Warun
kiem odzyskania tych pieni((dzy b((dzie aktyw
nosc srodowisk akademickich, kt6re bc;d'l. 
mogty ubiegac sit( o fundusze z Unii Europej
skiej na badania i programy edukacyjne po
dejmowane wsp6lnie z osrodkami zagranicz
nyml. 

Wiceminister Andrzej Katwacki zapewnil, 
ze S'J. czynione starania, a by zwi((kszyc srodki 
na szkolnictwo wyi:sze. Stanowisko takie zy
skalo poparcie Sejmowej Komisji Edukacji, 
Nauki i Mlodziezy, w kt6rej posiedzeniu wi
ceminister uczestniczyl. Z podanych informa
cji wynika, ze srodki na inwestycje b~dq w 
biei:<~.cym roku mniejsze o ok. 20% w stosun
ku do roku ubieglego, zas 13% z nich pokry
je koszty inwestycji strategicznych resortu. 
Wzrost dotacji na szkolnictwo wyi:sze b((dzie 
na poziomie inflacji. Natomiast liczba studen
t6w wzrosnie o ok. 8%, a wskaznik scholary
zacji (z uwzgl((dnieniem szkolnictwa niepan
stwowego) osiw1ie w tym roku rekordowy 
poziom 30,7%. Podwyi:k« wynagrodzen 
wprowadzi sit( od 1 kwietnia tego roku. Czy 
spelni ona oczekiwania - zobaczymy za par(( 
miesi((cy we wlasnych portfelach. 

Minister Andrzej Wiszniewski z zadowole
niem stwierdzil, ze KBN nie zostal upolitycz
niony. Jego zdaniem cz((sci nauki trzeba umoz
liwic przetrwanie, a pozostalej - pozwolic sit( 
zrestrukturyzowac. Przedstawi l procentowy 
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podzial budi:etu K.BN: 
• na dzialalnosc statutow'J. i badania wla

sne - 50%, 
• na inwestycje - 14%, na projekty badaw-

cze - 18%, 
• na granty eel owe - 1 0 %, 
• na wsp6lprac(( z zagranic'l. - 2%, 
• na DOT - 6%. 
Ze srodk6w na dzialalnosc statutowct jed

nostki badawczo-rozwojowe (JBR) otrzymu
.ict35%, instytuty PAN 16%, a szkoty wyi:sze 
34%. Zatmdnienie w tychjednostkach wyno
si odpowiednio 2 I%, 7% i 34%, zas katego
ri((A uzyskalo 30% JBR, 85% instytut6w PAN 
oraz 37% wyi:szych uczelni. Nier6wnomier
ny terytoria lnie jest podzial srodk6w na dzia
la lnosc statutow<t, bowiem na jednego profe
sora we Wroclawiu przypada 3 razy mniej, a 
w Szczecinie 4 razy mniej pieni((dzy niz w 
Warszawie. Ttwajct prace nad nowymi zasa
dami kategoryzacji jednostek i doraznymi 
zmianami ustawy o KBN. 

Wiceminister Jerzy Zdrada poinformowal o 
przygotowaniu rozpoi"Z'I.dzenia w sprawie filii i 
wydzial6w zamiejscowych. Od pazdziemika 
tego roku rozpocznct nab6r i ksztalcenie wyi:sze 
szkoly zawodowe. 0 powolanie takich szk61 
zostalo zlozonych 10 wniosk6w z kraju. Propo
zycje w sprawie nowelizacji ustawy o szkolnic
twie wyi:szym b((dct zbierane do konca marca. 
Przygotowaniem projektu zajmie sit( w6wczas 
powolana przez ministerstwo siedmioosobowa 
komisja. Rozwai:ana jest moi:liwosc udzielania 
gwarancji I"Z'I.dowych na kredyty zacictgane przez 
uczelnie na inwestycje. (m wj) 

GROMADA WROCLAW 
Ul.Pilsudskiego 2 tel./fax 44 80 26; tel. 44 84 17 lub 44 57 20 

Agent lATA 
Partner Najwi~kszych Towarzystw Lotniczych 

oferuje Pracownikom i Studentom Politechniki Wroclawskiej znaczne znizki przy zakup ie 
bilet6w lotnic zy ch oraz wynajm ie miejsc w HOT ELACH GROMADY. 
Szczeg6lnie polecamy HOTEL , GROMADA" usytuowany 800 m od Portu Lotniczego w War
szawie oraz HOTEL GROMADY , Dom Chlopa" w centrum Warszawy. 

Serdecznie zapraszamy 



12 nr 102 

Nowo mianowani profesorowie z Politechniki Wroctawskiej 

Maciej Dymkowski 

Macicj Dymkowski urodzi~ sitt w Warsza
wic 29 czerwca I 94 7 roku. Do szkoly podsta
wowej UCZQSZczal w Niemczy, zas do liccum 
og6lnokszta!qcego w Dzier2oniowic. W !a
tach 1965-1970 studiowal socjo1ogiQ na Uni
wersytecic Warszawskim, uzyskuj11.c stopien 
magistra socjo1ogii. Od roku 1970 pracuje w 
Inslytucie Organizacji i Zarz11.dzania Politech
niki Wroclawskiej - aktualnie jest to drugie 

Monika Hardyg6ra 

jego miejsce pracy (pierwszym jest Instytut 
Psychologii Uniwersytetu Opolskiego). 

W roku 1978 obronil na Uniwersylecie 
Warszawskim rozprawtt doktorsk!!._, zas w 
roku 1990 na Uniwersytecie im. A.Mickie
wicza w Poznaniu uzyskal stopien doktora 
habilitowanego nauk humanistycznych w 
zakresie psychologii- psychologi i spo~ecz
nej i osobowosci. Na wniosck tegoi: Uni
wersytetu 15 listopada 1997 roku Prezydent 
Rzeczypospolitej nadal mu tytul naukowy 
profesora nauk humanistycznych. 

Prof. Maciej Dymkowski jest autorem 
b!!.d:Z wsp6lautorem ponad cztcrdzieslu pu
b1ikacji, w tym czterech ksi!!.i:ek. Szcze
g6lnie dwie sposr6d nich odgrywaj11. kluczo
W!!. roltt w jego dorobku naukowym - S!!. to 
monografie wydanc przez Wydawnictwo In
stytutu Psycho1ogii PAN: ,Poznawanie sie
bie: umotywowane sprawdziany samowie
dzy", Warszawa 1993 , oraz ,Samowiedza 
w okowach przywdziewanych masek", War
szawa 1996. Wsr6d rozleglych i ewoluuj!!.
cych zainleresowan naukowych profcsora 
(obcjmuj11. one, opr6cz psychologii spolecz
nej i osobowosci, r6wniei: niekt6re zagad
nienia psychologii zarz11.dzania) poczesne 
miejsce zajmuje problematyka samopozna
wania oraz samowiedzy, w tym zwlaszcza 
znaczenia przekonan o sobic jako regu1ato
ra rozmaitych zachowan czlowieka. 

Profesor Dymkowski jest czlonkicm ki1ku 
organizacji naukowych, w tym dw6ch mittdzy-

Monika Hardyg6ragrudnia otrzymala z r11.k 
Prezydenta tytu! profesora nauk technicz
nych. 

Urodzi!a sitt w Legnicy, gdzie r6wnolegle 
ze szkol!!. podstawow11. i sredni11. ukonczy!a 
Panstwow11. Szkoltt Muzyczn11. w klasie 
skrzyp iec. Studia wyi:sze odbyla na Wydzia
le G6rniczym Politechniki Wroclawskiej i 
uzyskala stopien magistra ini:yniera g6rni
ka w specjalnosci odkrywkowej eksploata
cji zl6i:. Po studiach rozpoczttla studia dok
toranckie w Instytucic G6rnictwa PWr. 

Rada Naukowa Inslytulu G6rnictwa PWr 
nada!a jej w 1977 roku stopien naukowy 
doktora nauk technicznych na podstawie 
rozprawy doktorskiej pt. ,Metoda doboru 
tasm tkaninowo-gumowych z uwzglttdnie
niem Iosowej zmiennosci wytrzyma!osci 
przek!adek i nier6wnomiernosci rozkladu 
obci!!.i:en", dzittki czemu zostala przyjt<ta na 
etat adiunkta naukowo-badawczego, a od 
roku 1983 na etat adiunkta naukowo-dydak
tycznego w Instytucie G6rnictwa PWr. 

Stopien naukowy doktora habilitowanego 

narodowych. Z rozmaitych tytul6w, najcztt
sciej jednak za osi~~.gnittcia naukowe, otrzy
mal szereg nagr6d rektor6w Politechniki Wro
dawskiej i Uniwersytetu Wroclawskiego oraz 
dwie nagrody ministra. By! recenzentem wie
lu opracowan naukowych, w tym kilku roz
praw doktorskich i jednej habilitacyjnej. Pod 
jego kierunkiem obronionych zostalo czter
dziesci prac magisterskich oraz jedna rozpra
wa doktorska, dwie inne takie rozprawy S!!. ak
tua1nie przygotowywane. 

Ostatnio profesor Dymkowski prowadzi 
badania nad modyfikacjami samowiedzy 
pod wplywem publicznego odgrywania r6i:
nych r61. Jego zainteresowania obejmuj!!.lei: 
zagadnienia roli dcformacji poznawczych 
zar6wno w mysleniu historyka, jak i w re
gu!acji zachowan masowych, ukierunkowu
j!!.cych proces historyczny. 

Wspominaj11.c o przejawach aktywnosci 
spo!ecznej profcsora przede wszystkim za
akcentowac nalei:y jego zaangai:owanie w 
dzialalnosc spoleczno-polityczn!!.. W latach 
osiemdziesi!!.tych by! dzialaczem ,So1idar
nosci" - na Politechnice Wroclawskiej, ale 
lei: w ramach zwi11.zkowych agend: Wszech
nicy oraz Osrodka Prac Spoleczno-Zawo
dowych. W roku 1990 nalei:al do czlonk6w
za!oi:ycieli ROAD-u, pelni! fukcje partyjne 
w Unii Demokratycznej i, po zjednoczeniu 
z KLD, w Unii Wolnosci. Aktualnie jest 
czlonkiemjej Rady Regionalnej wojew6dz
twa wroc!awskicgo. 

nadala jej w roku 1989 Rada Naukowa 
Wydzia!u Nauk Technicznych Akademii 
G6rniczej we Freibergu (Niemcy) na pod
stawie rozprawy habilitacyjnej pt.:,Podsta
wy racjonalnego doboru parametr6w tasm 
przenosnikowych z uwzglttdnieniem warun
k6w eksploatacyjnych g6rniczych przeno
snik6w tasmowych". 

Od maja 1990 do lutego 1992 roku praco
wala na stanowisku docenta w lnslytucie 
G6rnictwa, gdzie nastttpnie otrzymala sta
nowisko profesora nadzwyczajnego. 

W kadencji 1993-1996 pe!ni!a funkcjtt dy
rektora lnstytutu G6mictwa PWr i byla przed
stawicic1em samodzielnych pracownik6w 
Wydzialu G6rniczego w Senacie PWr pracu
j!!.c w trzech komisjach senackich. W Komi
sji ds. Organizacji i Finansowania Badan 
Naukowych byla wiceprzewodnicz!!.C!!.. 

Rada Wydzia!u G6miczego wybrala j!!. na 
kadencjtt 1996-99 na dziekana Wydzialu 
G6rniczego PWr. W kadencji tej pelni w 
Senacie PWr funkcjt< przewodnicz!!.cej Ko
misji ds. Organizacji i Finansowania Badan 
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Naukowych. 
W 1997 zostala wybrana na kierownika 

Zakladu System6w Maszynowych prowa
dzonego do emerytury przez pana prof. Ta
deusza Zura. 

Odbyla liczne staze: 
• w roku akad.l982/83 na Uniwersytecie 

w Hanowerze w Instytucie Transportu i Ma
szyn G6rniczych, gdzie prowadzila badania 
eksperymentalne wlasnosci tasm przenosni
kowych, 

• w roku 1989 szesciomiesif(czny staz za
wodowy w Kopalni WQgla Brunatnego 
,Belchat6w" pracuj&.c na stanowisku spe
cjalisty technicznego w zakladzie regenera
cji tasm; po odbyciu stazu zawodowcgo w 
kopalni uzyskala zatwierdzenia dozoru g6r
niczego, 

• w roku 1990 trzymiesictczny staz nauko
wy na uniwersytetach RFN odwiedzaj&_c in
stytuty zajmuj&_cc sit'( systemami transpor
towymi oraz wszystkie wydzialy g6rnicze 
Niemiec, 

• w roku 1992 na stazu badawczym w In
stytucie Transportu Material6w Sypkich 
Uniwersytetu w Newcastle w Australii, 

• w roku 1995 dwa tygodnie na stazu fi
nansowanym przez wloskie Ministerstwo 
Spraw Zagranicznych na Un iwersytecie 
Cagliari, gdzie prowadzila wyklady z trans
portu przenosnikowcgo. 

Na opublikowany dorobek naukowy prof. 
Moniki Hardyg6ry sklada sit'( 85 prac nauko
wych, w tym 32 prace indywidua lne. Jest 
wsp6lautork:t podrctcznika akademickiego 
wydanego przy dotacji MEN pt. Przenosni
ki tasmowe w g6rnictwie wydanego w Sl:t
skim Wydawnictwie Technicznym I 996 
(wsp6lautor T. Zur), za kt6ry uzyskala Na
grodf( Ministra. 

Gl6wne zainteresowania naukowe prof. 
Hardyg6ry skupiaj&. sit'( na zagadnieniach 
metod doboru tasm przenosnikowych do 
warunk6w eksploatacyjnych . Do najwaz
niejszych osi&.gnif(c zaliczyc mozna opraco
wanie teoretycznie uzasadnionej metody 
obliczen tkaninowych tasm przenosniko
wych oraz zainicjowani e i przeprowadzenie 
kompleksowych badan wlasnosci tasm przy 
obci&_zeniach udarowych . Obecnie prof. 
Hardyg6ra zajmuje sit'( zagadnieniami pol&.
czen tasm przenosnikowych, ich konstruk
cji i technologii wykonania. Brala udzial w 
okolo 80 pracach badawczych realizowa
nych dla przemyslu. Jest wsp6lautork:t zglo
szenia patentowego nowej konstrukcji ta
smy przenosnikowej do przenosnik6w ru
rowych oraz projektu normy PNIC- 94147 
Wyroby gumowe. Polqczenia tasm przeno-

snikowych metodq wulkanizacji. 
Prowadzi zajf(cia dydaktyczne dla studen

t6w Wydzialu G6rniczego PWr na studiach 
stacjonarnych, wieczorowych oraz zaocz
nych z przedmiot6w ,Systemy transporto
we", ,Transport kopalniany" i ,Maszyny 
transportowe", wyklady dla student6w 
pierwszego roku z pods taw g6rnictwa ,Geo
inzynieria- Mechanizacja" oraz ,Podstawy 
G6rnictwa Odkrywkowego", a takze zaj((
cia z transportu i podstaw informatyki na 
studiach podyplomowych. 

W roku 199 I prof. M .Hardyg6ra powola
na zostala przez dziekana Wydzialu G6rni
czego na przewodnicz&_qKomis:/i ds. refor
my programowej na wydziale, co wi&_ze sit'( 
zjej zainteresowan iem dla reformy progra
m6w dydaktycznych oraz pracami nad do
stosowaniem studi6w do poziom6w kraj6w 
Wsp61noty Europejskiej (trzy publikacje na 
temat ksztalcenia inzynier6w g6rnik6w) . 

Od roku 1974 nalezy do Stowarzyszenia 
1niynier6w i Technik6w G6rnictwa, w kt6-
rym pc!nila funkcjf( prezesa Kola Zaklado
wego przy Politechnice Wroclawskiej oraz 
funkcjf( przewodnicz&_cej Zespolu Kwalifi 
kacyjnego ds. Specjalizacji Zawodowej In
zynier6w i Technik6w przy Oddziale Wro
clawskim SITG. 

Jest czlonkiem amerykanskiego stowarzy
szenia g6rnik6w - Society of Mining, Me
tallurgy and Exploration, czlonkiem Pol
skiego Towarzystwa Mechaniki Teoretycz
nej i Stosowanej od 1980 roku oraz czlon
kiem Wroclawskiego Towarzystwa Nauko
wego od 1994 roku . 

W roku 1991 powolano j&. na stalego 
czlonka Sekcji Nauk Podstawowych P-4 w 
Komitecie Badan Naukowych w sekcji Au
tomatyki, Robotyki, G6rnictwa i Geologii, 
w pracach kt6rej bra Ia udzial do nowego po
dzialu w KBN. W konkursie X byla powo
lana na czlonka sekcji T l 2. 

Od obecnej kadencji jest czlonkiem Sek
cji Mechanizacji G6rnictwa Komitetu G6r
nictwa PAN oraz Sekcji G6rnictwa Komi
tetu G6rnictwa PAN. 

W 1994 roku zostala powolana na czlon
ka swiatowego towarzystwa profesor6w 
g6rnik6w - Society of Mining Professors 
oraz Europejskiego Towarzystwa Profeso
r6w Tra nsportu - Europiiische Konferenz 
Fordertechnik Professoren. 

Byla wielokrotnie w komitetach nauko
wych konferencji mif(dzynarodowych w 
kraju i za graniq. Jest stalym czlonkiem 
mif(dzynarodowego komitetu organizacyj
nego konferencji Mine Planning & Equip
ment Selection organizowanej od wie lu !at 

kolejno w r6znych krajach Europy, Azji i 
obu Amcryk. 

Za dorobek publikacyjny oraz za pracf( ha
bilitacyjn&. otrzymala trzykrotnie Nagrody 
Ministra ( 1987 i 1990, 1997). Za pracf( dy
daktyczn:t i badawcz&_ wielokrotnie otrzymy
wala nagrody JM Rektora Politechniki Wro
clawskiej. Od 1995 r.posiada stopien Gene
ralnego Dyrektora G6rniczego II stopnia. 

Jej hobby to podr6ze po r6znych cieka
wych krajach. Odwiedzila wszystkie, opr6cz 
tych najzimniejszych, kontynenty naszego 
globu. Od czas6w studi6w !ubi r6wniez 
WQdr6wki g6rskie- przeszla wictkszosc pasm 
g6rskich Europy, ale by! tez treking w Hi
malajach i przejscie Parku Narodowego 
Kosciuszki w Australii, czy Gory Skaliste 
w Kanadzie. Uwielbia jazdf( na nartach, fo
tografowanie, szczeg6lnie kwiat6w i egzo
tycznych roslin oraz pisanie dlugich list6w 
do przyjaci61 na swiecie. 

B~dz przedstawicielem 
doktorantow! 

19 grudnia 1997 r. odbylo sit'( spotka
nie doktorant6w Politechniki Wroclaw
skiej . Jego celem bylo rozwazenie moz
liwosci wylonienia przedstawicielstwa 
doktorant6w na naszej Uczclni oraz 
ustalenie jego zadan . Mimo znikomcj 
frekwcncji , uczestnicy postanowili, ze 
podejm&. pr6bf( utworzenia takiego cia
la . Zaproponowano, aby w jego sklad 
wchodzilo 5 os6b, kt6re zajf(lyby sit'( 
sprawami merytorycznymi , takimi jak: 

• program studi6w doktoranckich i 
oferta kurs6w dla doktorant6w, 

• wplyw doktorant6w na decyzjc w 
sprawach uczelnianych . 

Doktoranci widz:t tez potrzebct zala
twienia wielu spraw bytowych, do kt6-
rych nalez:t miQdzy innymi: 

• znizki na bilety MPK, 
• prawo do wsp6lnego zamieszkiwa

nia malzenstw w domu akademickim. 
Wybory postanowiono przeprowadzic 

w koncu lutego. Poszukiwane Sit oso
by ch~tn e do dzialania w tym przed
stawicieistwie. Mile widziane Sl\ dalsze 
propozycje spraw do zalatwienia . Oso
by zain teresowa ne rep rezentowaniem 
srodowiska doktoran tow proszone Sit 
o zgloszenie si~ na ad res poczty eiek
t ronicznej 

r odr iguez@kchf.ch.pwr.wroc.pl 
W nasti'(Pnym numerze przedstawimy 

sylwetki kandydat6w. 
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Jubileusz profesora 
Tadeusza KoleQdowicza 
W sierpniu I 997 min~la 75 rocznica 

urodzin prof.dra hab. Tadeusza Kolendowi
cza, wieloletniego kierownika Katedry, a 
p6Zniej Zakladu Konstrukcji Budowlanych. 
Z tej okazji pracownicy Zakladu wydali 

lnformator 
o laboratoriach PWr 

W zwi<tzku z planowanym wydaniem ko
lejnej edycj i "lnformatora o laboratoriach Po
litechniki Wroclawskiej" Prorektor ds. Na
uki prof. Jerzy Zdanowski zwr6cil si(( do 
dziekan6w i kierownik6w samodzielnych 
jednostek o przygotowanie odpowiednich da
nych i dostarczenie ich do dnia 15 stycznia 
I 998 r. do Dzia!u Nauki. 

Publikacja przeznaczona jest dla os6b i in
stytucji chcq_cych nawi<~.zae wsp6!prac(( z Po
litechnikq_ Wroclawskq_ , ma na celu ukaza
nie potencja!u, mozliwosci badawczych i 
aparaturowych naszej Uczelni. Laboratoria 
w oparciu o silnq_ baz(( merytorycznq_ i za
plecze techniczne sq_ w stanie zrealizowae 
zlozone procedury badawcze z analizq_ wy
nik6w i wykonaniem prototyp6w wlq_cznie. 
Pierwsze wydania zostaly szybko wyczerpa
ne, a ilose imprez, targ6w, duzych konferen
cji i zjazd6w oraz zmiana otoczenia szkol
nictwa zwiq_zana z gospodarkq_ rynkowq_ wy
maga gromadzenia i stalej aktualizacji infor
macji o mozliwosciach jednej z najwi((k
szych uczelni w Polsce. Prezentacja danych 
o wybranych laboratoriach dydaktycznych 

ksi<tZk(( dedykowan<~.Jubilatowi. Jej redak
torem jest obecny kierownik Zakladu - dr 
hab.inz.arch. Janusz R((bielak, a autorem 
projektu graficznego, typografii i zamiesz
czonego portretu profesoraKolendowicza 
jest mgr inz. arch. Pawel Jaszczuk. 

Prof. Tadeusz Kolendowicz urodzil si~ w 
1922 roku w Kozminie Wielkopolskim, a 
matur(( zdal w 1945 roku w Krotoszynie. 

Jako zolnierz AK bra! udzial w Powsta
niu Warszawskim. 

Odbyl studia na Wydziale lnzynierii Po
litechniki Wroclawskiej.W roku 1950 uzy
skal stopien magistra inzyniera budownic
twa l<tdowego. Juzjako student w roku 1948 
podj<tl prac(( na stanowisku zast((pcy asy
stenta w Katedrze Mechaniki Budowli Po
litechniki Wroclawskiej. W roku 1960 RW 
Budowniclwa L<tdowego nadala mu stopien 
naukowy doklora. Habilitowal si(( 4 lata 
p6zniej na Politechnice Sl<tskiej w Gliwi
cach .. Tytul profesora nadzwyczajnego 
olrzyma! w 1972, a profcsora zwyczajncgo 
- w 1989. 

Gl6wne dziedziny pracy naukowej Jubi
lata to badania modelowych pr((towych ukla
d6w przestrzennych i plyl, oraz systemy 
konslrukcyjno-lechnologiczne budownic
twa mieszkaniowego oparte na prefabryka
tach wielkoprzeslrzennych z r6znych male
rial6w. 

W czasie pracy na Politechnicc Wroclaw-

pozwala r6wniez na wskazanie, ze dzi((ki ich 
wyposazeniu i kadrze mozliwe jest prowa
dzenie specjalistycznych us!ug. Moze to bye 
r6wniez interesujq_ca oferta dla powstajq_cych 
obecnie uczelni i szk61 nie dysponujq_cych 
w!asnq_ bazq_laboratoryjnq_. 

Formula infom1atora nawiq_zywae b~dzie 
do wydan poprzednich, jest planowany na
klad I 000 egz. /poprzednio 850/, calose b<(
dzie dost{(Pna w sieci komputerowej. 

W nowej edycji p lanuje si(( umieszczenie 
2-3 stron wst<(pu przedstawiajq_cych charak
terystyk(( oraz og6lne mozliwosci naukowo
badawcze wydzia!u i jednostek wchodzq_cych 
w jego sk!ad wraz z t!umaczeniem w j. an
gielskim. 

Materialy o laboratoriach srodowiskowych, 
unikalnych, z certyfikatami nale:ly dostar
czye ze skr6conq_ informacjq_ w j<(zyku an
gielskim. W nowym wydaniu przewiduje sit( 
umieszczenie kilku zdj<(e oraz danych o cen
nej, ostatnio nabytej aparaturze. Indeks rze
czowy winien bye sporzq_dzony przez zain
teresowanejednostki. Opracowane dane na
lezy przekazae w postaci kart katalogowych, 
w miar(( mozliwosci dyskietek Uednolity 
tekst bez wyr6znien). 

Szczeg6!owych informacji udziela inz. An
toni Tarczewski, Sekcja Aparatury Dzia!u 
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skiej prof. Kolendowicz pelnil wiele funk
cj i - by! kierownikiem Katedry Konstrukcj i 
Budowlanych oraz Zak!adu Teorii i Projek
towania Konstrukcji Budowlanych. W !a
tach I 987-92 by! kierownikiem Zakladu 
Konstrukcji Budowlanych, a od roku 1990 
do 1992 pelnil tez funkcj(( dziekana Wydzia
lu Architektury. Przez 5 lat (1980-85) pra
cowal w Algierii jako profesor na Wydziale 
Architeklury Universite des Sciences et de 
Ia Technologic w Oranie. 

Mimo ze juz w 1993 roku przeszed! na 
emerytur((, nadal wyklada na Wydziale Ar
chitektury przedmiot ,Systemy konstrukcyj
ne". 

Prof. Tadeusz Kolendowicz opracowa! 
kilkadziesi<~.t prac naukowych i wiele refe
rat6w. Za jedno ze swoich najwazniejszych 
osi<tgni((e Profesor uwaza podr((cznik ,Me
chanika budowli dla architekt6w". 

Stale wsp6!pracuje z przemys!em, co za
owocowalo okolo 50 powaznymi projckta
mi i ponad 500 ekspertyzami konstrukcyj
no-budowlanymi . 

Wsr6d uzyskanych przez prof. Kolendo
wicza odznaczen S<t Warszawski Krzyz Po
wstanczy, Krzyz Armii Krajowej , Medal 
Wojska, Medal Komisji Edukacji Narodo
wej i Krzyz Kawalerski Orderu Odrodzenia 
Polski. Srodowisko naukowe ceni go jako 
niedoscigniony wz6r profesora uczelni aka
demickiej. () 

Nauki A-1, pok. 342, tel. 33-99,. e-mail: 
atarcz@netra.ac.pwr.wroc.pl 

Z uwagi na uplywaj ~tcy tcrmin zgloszen, 
okres swi~tteczny lub, co jest tez mozliwe, 
brak stosownej informacji prosz~ o prze
sylanie informacji i kontakt bezposredni na 
adres jw. do dnia 3 I stycznia 1998 r. 

Antoni Tarczewski 

INFORMATOR 0 lABORATORIACH 
POLITECHNIKI WROCtAWSKIEJ 
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Pracownicy PWr posredniczq_ w 
przekazywaniu pomocy dla oowo
dzla.n 

Po moe 
od Polonii 

Jak pisalismy w 98 numerze ,Pryzmatu", 
po letniej powodzi Centrum Ksztalcenia 
Ustawicznego PWr odebralo wiele dowo
d6w zainteresowania naszq sytuacjq od Po
lonii ze Stanu Connecticut (USA). By!y to 
zar6wno pytania o los zalanego i zdewasto
wanego przez wod({ budynku, jak o og6lnq 
sytuacj({ ludnosci w regionie. Polonijny ko
mitet zwr6ci! si({ do prof. Andrzeja Wisz
niewskiego o reprezentowanie go w kraju i 
rozpoznanie najwazniejszych potrzeb. Dzi({
ki staraniom jego i pani kurator Grazyny 
Tomaszewskiej przekazano list({ poszkodo
wanych plac6wek, ze szczeg6lnym 
uwzgll(dnieniem instytucji dydaktycznych i 
opiekunczych. Prof. Wiszniewski sugero
wa!, by nie rozpraszac zbieranych srodk6w 
na wiele drobnych cel6w, ale by raczej na
wiqzac trwa!y kontakt z kilkoma plac6wka
mi. Dzil(ki temu pomoc moze bye skutecz
niejsza i miec bardziej osobisty charakter. 
Ca!a akcja jest wspierana i koordynowana 
przez Centrum Ksztalcenia Ustawicznego 
PWr. Dzialajqce tu osoby Sq znane juz Po
lonii z Connecticut jako sprawni organiza
torzy. Znaczqcq rol({ odegrali - znani Pola
kom z Connecticut - prof. Zdzislaw Kre
mens, kt6ry przejql obecnie po prof. A. Wisz
niewskim funkcj({ rcprezentanta spoleczne-

go komitetu, a tak:le pani 
mgr Malgorzata Stawska, 
kierujqca CKU. 

Okazalo sil(, ze zmobilizo
wana niezwyklym wydarze
niem inicjatywa zamorskich 
Polak6w nabra!a wil(kszego 
rozmachu niz mozna by!o 
oczekiwac. Powolano tam 
The Polish Flood Relief 
Committee (komitet spo
lecznej akcji ,Polonia Con
necticut - powodzianom"), 
kt6rego przewodniczqcqjest 
pani Anna Targonska
Brown. Komitet podjql wie
le inicjatyw slu:lqcych zbie
raniu pienil(dzy na cele cha
rytatywne. Organizowano 
koncerty, aukcje i festyny 
polqczone ze sprzeda:lq pol
skich dan. Szczeg6lnie uda
ne Sq wyniki ,Children for 
Children Campaign" (akcja 
,Dzieci-dzieciom"), kt6ra 
mia!a sw6j poczqtek w New 
Britain podczas koncertu 
polskich dzieci z kilkunastu 
okolicznych szk6t 

Dzie!em dwojga studen
t6w Szkoly Sztuk Pi({knych na University 
of Connecticut w Storrs jest projekt plaka
tu w bialo-czerwonych kolorach z polskim 
napisem ,Nadzieja". Oryginalne drzewory
ty wykonane wg tego projektu po sprzeda
zy na aukcji zwi({kSZ'l fundusz pomocowy. 

Na adresat6w akcji powodziowcj wybra
no Dom Male go Dziecka przy ul. Parkowej 
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2 we Wroc!awiu, na kt6ry przeznaczono 
ponad 50 tysi({cy dolar6w, i osrodek zdro
wia w Siechnicach, kt6ry dostanie 40 tys. 
dolar6w. 

W ostatnim okresie przebywala we Wro
clawiu oJicjalna reprezentanlka The Polish 
Flood Relief Committee pani Maria Toczy
ska z Connecticut. Zapoznala siC< osobiscie 

z sytuacjq poszkodowanych 
instytucji i dowiedziala si({ o 
konkretne potrzeby. Odwie
dzila tez szkol({ podstawowq 
im. M.Kopernika w Siechni
cach, kt6ra zostala zalana w 
lipcu . Zaproponowah wlq
czenie r6wniez tej szkoly do 
programu pomocowego. W 
ramach tej inicjatywy nawiq
zane zostanq kontakty pol
skich uczni6w ze szkolq pod
stawowq The Dorothy Go
odwin Elementary School w 
Connecticut, w czym pomo
ze realizowany tam program 
World Wide Kids. Uczniowie 
szkoly w Siechnicach nie 
majq jeszcze dostl(pu do IN
TERNETU, ale CKU umozli
wi im korzystanie z sieci,je§li 
znajdzie si({ sponsor tej inicja
tywy. Pan mgr Janusz Seredyn
ski przygotuje nawet odpo
wiedniq stron({ na WWW. C 



16 

AUTOMATYZACJA PRODUKCJL '97 
- lnnowacie w Technice i Zarz'J.
dzaniu 

Wroctawskie 
Sympozjum 

20 listopada 1997 prorektor Politechniki 
Wrodawskiej, prof. Jerzy Zdanowski, do
konal uroczystego otwarcia obrad sympo
zjum. Poprzedzila je ponad rok trwaj'l.ca 
praca Komitetu Programowego, kierowa
nego przez dziekana Wydzialu Mechanicz
nego prof. Jana Kocha i dyrektora Instytu
tu Technologii Maszyn i Automatyzacji, dr 
hab. Edwarda Chlebusa, prof. ndzw. PWr. 
W auli Politechniki zgromadzilo siQponad 
trzystu przcdstawicieli srodowisk przemy
slowych i naukowych z catej Polski . 

Post((p w sposobach produkcj i byl zawsze 
istotnym elementem rozwoju cywilizacji. 
Kraje, w kt6rych metody produkcji osi~:t

galy wysoki poziom, nalez'l. do bogatych. 
Sytuacja gospodarcza Polski, zwlaszcza 

gdy d'l.zymy do zwiQkszenia naszego 
uczestnictwa w globalnym rynku, jest 
skomplikowana i trudna. Z jednej strony 
musimy bowiem nadrabiac wieloletnie 
op6znienia i zaniedbania, z drugiej zas d'l.
Z<\.C do inlegracji z gospodark'l. Unii Euro
pejskiej, musimy szybko dostosowywac siQ 
do jcj standard6w i regul. Ten proces nad
rabiania zaniedban, restrukturyzacji oraz 
odnowy wymaga zwlaszcza, obok technicz
nego rozwoju, nowcgo organizacyjnego 
ujQcia calego procesu powstawania i wy
twarzania produktu . Zasadniczymi czynni
kami w tym procesie Si:t koszty,jako$6, czas 
i elastycznosc. 

Zdolnosci wytw6rcze i efekty ckono-

miczne przedsiQbiorslwa przemyslowcgo 
zalez'l. w istotny spos6b od uzytych srod
k6w wytw6rczych, proccs6w produkcyj
nych oraz od organizacji i sposob6w za
rz~:tdzania. Bardzo duzy, jesli nic decydu
j~:tcy wplyw na sukces przedsiQwziQcia ma 
zaangazowanic calej zatogi. Zalezy ono od 
stopnia uswiadomicnia, od jakich istotnych 
czynnik6w zalezy ten sukccs. 

Jdli chce siQ wejsc na rynek, lub utrzy
mac SiQ na nim, nie wystarczy juz Jiniowa 
poprawa jakosci produkt6w lub proces6w, 
ale trzeba, rozwijaj'l.c kreatywnosc projek
towac bardzo szybko nowc wyroby, pro
dukowac je z wysok'l. jakosci~:t oraz wpro
wadzac na rynek szybciej niz inni. Droga 
ta nie jest latwa i wymaga wiedzy i zaan
gazowania wszystkich uczestnik6w proce
su. Jcdnym z waznych czynnik6w jest tez 
wsp6lpraca przemyslu z nauk~:t. 

Misj~:t sympozjum bylo zintegrowanie 
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srodowisk naukowych i przemyslowych w 
celu podniesienia cfektywnosci i konkuren
cyjnosci polskiego przcmystu wytw6rczc
go . 

Celem byla prezcntacja innowacj i w tech
nice i zarz~:tdzaniu, zwi~:tzanych z calym 
przebiegicm powstawania i rozwoju wyro
bu, procescm jego wytwarzania oraz z tymi 
metodami i narzQdziami, takze informa
tycznymi, kt6re w warunkach mi((dzynaro
dowej konkurencji decyduj'l. o powodzeniu 
przedsiQbiorstwa wytw6rczego. 

Intencj'l. organizator6w bylo, by sympo
zj um mialo charakter spotkania pracowni
k6w przemyslu z pracownikami uczelni. 
Dlatego jego formula byla nieco inna ni:i: 
wi((kszosci konferencji organizowanych w 
Polsce. Ponad stu znakomitych przedsta
wicieli srodowisk przemyslowych i nauko
wych z catej Polski przygotowalo aktual
ne kompendium wiedzy z zakresu obj((te
go tematyk~:t sympozjum, kt6re zostalo za
wartc w szesnastu referatach plenamych. 
Rcfcraty, jakic zostaly wygtoszone w trak
cie trwania konferencj i, zawieraj'l. tresci 
pozwalaj'l.ce na uzyskanic og6lnego pogl'l.
du na calosc aktualnych problem6w wystQ
puj'l.cych w polskich przedsiQbiorstwach. 
Uzupelnicnicm poruszanych w referatach 
temat6w bylo ponad szescdziesi'l.t prezen
tacji plakatowych. Sesja plakatowa odbyla 
si(( w sali 241 w Gmachu Gt6wnym. 

Materiaty z sesji plenarnych i plakato
wych zostaly opublikowane w dw6ch to
mach Prac Naukowych lnstytutu Techno
logii Maszyn i Automatyzacji nr 67 w serii 
Konferencjc nr 29 pt. Automatyzacja pro
dukcji '97- Innowacje w tcchnice i zarz~:t
dzaniu. 

Do informacyjnych cel6w sympozjum 
nalezalo r6wniez zapoznanie uczestnik6w 
z mozliwosciami udzialu przemyslu i 
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uczelni w programach finansowanych 
przez Unit< Europejskct. Wroclawskie Cen
trum Transferu Technologii, wspolorgani
zator sympozjum, uczestniczy bowiem w 
dzialalnosci sieci Centrow Informacji i In
nowacji utworzonej przez Unit< Europej
skct w ramach projektu FEMIRC (Fellow 
Members to the Community Innovation 
Relay Centres). 

Podczas przygotowanych przez zespoly 
naukowe prezentacji uczestnicy sympo
zjum zapoznali sit< w laboratoriach z do
robkiem pracownikow Instytutu Technolo
gii Maszyn i Automatyzacji. 

Dodatkowym, choc nie mniej istotnym 
celem bylo umozliwienie dziesit<ciu fir
mom prezentacji wyrobow przemyslowych, 
sprz((tu komputerowego i oprogramowania 
tematycznie zwictzanego z sympozjum. 
Wystawa odbyla si(( na antresoli w Gma
chu Glownym. 

Przedstawiciele finny Intentia-VimeX 
wyglosi li prelekcjct pt. MOVEX - system 
zarzctdzania biznesem, a przedstawiciele 
firmy Koltech prelekcjct pt. Projektowanie 
nowej generacj i obrabiarek specjalnych z 
wykorzystaniem tcchnik projektowania 
CAD/CAM. 

Konferencja at .. ,Projekty baciawcze 
z zakresu przer6bki plastycznej me
ta/oznawstwa i techno/ogii spieko
wy_m: 

Prezentacja . . , 
OSIClf]niE~C 

W dniach 12-13 grudnia 1997 roku, w 
Osrodku Konferencyjno-Szkoleniowym Po
litechniki Wroclawskiej, w Szklarskiej Po
r((bie, odbyla sit< konferencja nt. ,Projekty 
badawcze z zakresu przerobki plastycznej, 
metaloznawstwa i technologii spiekowych". 
Organizatorami konferencji byly Komitet 
Metalurgii PAN oraz Instytut Technologii 
Maszyn i Automatyzacji Politechniki Wro
c!awskiej . Komitet naukowy konferencj i 
tworzyli profesorowie: Jerzy Gronostajski 
(PWr.), Franciszek Grosman (PSI.), Andrzej 
Matuszak (PWr), Maciej Pietrzyk (AGH), 
Wieslaw WerOJ1ski (PL), Jozef Zasadzinski 
(AGH). 

Celem spotkania byla prezentacja osict
gni((C badawczych z dziedziny przerobki 
plastycznej, materialoznawstwa i technolo
gii spiekowych, jakich dokonano w trakcie 
realizacji projektow badawczych finansowa
nych przez Komitet Badan Naukowych w 
ramach konkursu Xi XI edycji. Wymienia-

no poglctdy i doswiadczenia. 
Na konferencji wygloszono 20 referatow, 

ktorych autorzy reprezentowali liczne osrod
ki naukowe: Centrum Badan Wysokocisnie
niowych PAN (Warszawa), lnstytut Podsta
wowych Problemow Techniki PAN (Warsza
wa), Instytut Metalurgii i lnzynierii Mate
rialowej PAN (Krakow), Akademia Gorni
czo-Hutnicza (Krakow), Politechnika Kra
kowska, Politechnika Lube lska, Politechni
ka Slctska, Politechnika Wroclawska oraz In
stytut Metalurgii Zelaza (Gliwice). 

Tematyka referatow obejmowala zagad
nienia nowatorskie i bardzo interesujctce za
rowno z naukowego punktu widzenia jak i 
z uwagi na dalsze zastosowania w przemy
sle. 

Nowatorskim zagadnieniem w skali kraju 
jest odksztalcanie stopow metali o struktu
rze tiksotropowej. Plastyczne odksztalcenia 
stopow o takiej postaci sct nieosictgalne w 
konwencjonalnych procesach ksztaHowania. 

Zastosowanie mikrofal do syntezy SHS 
(Self-propagating High-temperature Synthe
sis) proszkow wt<glika krzemu to nowator
ska technika pozwalajctca otrzymywac drob
noziamiste proszki SiC dzit<ki mozliwosci 
sterowania miejscem inicjacji oraz propa
gacjct frontu syntezy. 

Wytwarzanie materialow kompozytowych 
lub wyrobow z wiorow aluminium ijego sto
pow jest technikctrecyclingu z powodzeniem 
stosowanct do odzyskiwania metalu z drob
nych frakcji zlomu, niemozliwego do odzy-
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skania w procesach metalurgicznych. Do
datkowo wprowadzana faza umacniajctca 
pozwala modyfikowac wlasnosci otrzymy
wanych wyrobow. 

Bardzo obiecujctcc S'l rczultaty otrzyma
ne w obszarze rozszerzania zastosowania 
procesow walcowania do wytwarzania wy
robow finalnych (pozahutniczych). Techno
logia ta jest bardzo efektywna, a wytworzo
ne tct drogct wyroby charakteryzujct si(( lep
szymi wlasciwosciami uzytkowymi. 

Na podkreslenie zasluguje takZe coraz 
szersze stosowanie metod numcrycznych do 
opisu zarowno zjawisk jak rozwoju mikro
struktury i wlasnosci metali w procesach 
plastycznego ksztaltowania. Badania w tym 
obszarze prowadzone byly niejednokrotnie 
we wspolpracy z czolowymi zagraniczny
mi osrodkami badawczymi . 

Pclny tekst referatow zamieszczony jest 
w materialach konferencyjnych, wydanych 
przez Oficyn(( Wydawniczct Politechniki 
Wroclawskicj. 

Obrady toczyly si(( przy pelnej frekwencji 
uczestnikow, ktorzy okreslili je jako bardzo 
udane. Zlozyly si(( na to bogata i tworcza 
dyskusja towarzyszctca kazdemu wystctPie
niu oraz zyczliwa postawa dyskutantow. 
Komitet Metalurgii PAN zamierza wpisac 
na stale w zakres swojej dzialalnosci orga
nizowanie konferencji, poswi((conych przc
glctdowi projektow badawczych finansowa
nych przez KBN. 

Opracowal: Andrzej Matuszak 
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Segunda-feira oznacza drugi dzien targo
wy, Terr;a-feira - trzeci dzien targowy itd. 
az do dnia sz6stego. ,Segunda a Sexta-fe
ira" oznacza wi~c po prostu ,od poniedzial
ku do pi~tku". Portugalia jest krajem, kt6ry 
tak ukoehat targi, ze dni tygodnia nie maj~ 
nazw, tylko s~ nazywane kolejnymi dniami 
targowymi. Nie ma dnia pierwszego, bo 
pierwszajest niedziela- dzieiJ swi~ty- i nie 
wypada organizowac targ6w, wi~c niedzie
la to Domingo. Sobota takze rna nazw~- Sa
bado, lecz znajomi Portugalczycy nie potra
fili wyjasnic dlaczego, bo przeciez r6wniez 
w so bot~ odbywaj~ si~ targi. 

Coimbra - nieduze miasto w srodkowej 
Portugalii. Miasto uniwersyteckie o bardzo 
starych tradycjach. Universidade de Coim
bra zostal zalozony przez kr6la Dom Dinisa 
w 1490 roku, co stawia go w pierwszym rz~
dzie najstarszych uniwersytet6w europej
skich. W latach p6zniejszych zostat on prze
niesiony do Lizbony, by w roku 153 7 juz na 
stale powr6eic do Coimb1y. 

Na malowniczych wzg6rzaeh po obu Stro
nach rzeki Mondego rozci~a si(( miasto, w 

PRZEMYSlAW MALISZEWSKI 

traktuje zbyt doslownie. Pi~tnastominutowe 
sp6znienie jest norm~ a sp6znienie do pOl 
godziny tez nikogo tu nie irytuje. 

Rok temu z kolegami z kilku uczelni od
wiedzilismy Universidade Coimbra, gdzie w 
celu prezentacji naszej grupy zorganizowa
no seminarium naukowe. W potowie semi
narium zaplanowano przerwl( obiadowa. 
Druga cz~sc miala rozpocz~c sit( o godzinie 
trzeciej po poludniu. Obiad przedtuzat sit( i 
ostatecznie mial sit( ku koncowi piQtnascie 
po trzeciej. Ostatnie kQsy przelykalismy ner
wowo pamit(taj~c, :ie tam audytorium czeka 
na dalszy ci~ naszych referat6w. Wtedy po
jawit sit( kelner i spytal czy napijemy si~ 
kawy; to tez tutejszy zwyczaj- kazdy posi
lek konczy sit( mal~ filizank~ bardzo dobrej 
i bardzo mocnej kawy. ChQtnie bysmy sit( 
napili kawy, ale nie byto juz czasu, przynaj
mniej w naszym mniemaniu. Wi((c zwr6ci
lem sit( do Sergio Uednego z naszych gospo
darzy)- musimy chyba juz wyjsc, tam lu
dzic czekaj~. Sergio zrobil bardzo zdziwio
n~ mint( i odpowicdzial - o co ci chodzi, 
przecic:i to tylko kawa. Gdy wr6cilismy na 
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niez o ciQ:Zkim zyciu, nieurodzajnej ziemi, 
biedzie i glodzie. Ale r6wniez spiewali o mi
losci, przeznaczeniu. Fado znaczy wlasnie 
los, przeznaczenie. Tradycje ludowego fado 
przejQli studenci z Coimbry (obecnie rozr6z
nia siQ fado z Coimbry- pdne zadumy ire
tleksj i i fa do z Lizbony zblizone do tzw. 
muzyki rozrywkowej), kt6rzy do dawnych 
piesni pelnych melancholii i smutku dodali 
tre8ci ZWi<tzane ze studenckim zyciem. Lecz 
r6wniei to studenckie fado pozostalo powaz
ne. Z fado sit( nie zartuje. Po odspiewaniu 
fado nikt nie klaszcze. Nie wypada. 

Fado z Coimbry jest znane w calej Portu
galii. Fado mog<t spiewac jedynie tnt(ZCZYZ
ni i tylko ci, kt6rzy zostali uprawnieni przez 
specjalne studenckie gremium zlozone na 
og6l z veteranos z Dux Veteranum na czelc, 
kt6ry jest najstarszym studentem na uniwer
sytecie, studiuj<tcym kilkanascie- nawet do 
20- lat. Studenckie zespoly nagrywaj<t ply
ty, koncertuj~ w r62:nych miastach. W cza
sie majowej fiesty najwybitniejsi spiewacy 
fado prezentuj'l. sit( na schodach starej, sre
dniowieczncj katedry. W piQkny majowy 

COIMBRA- Segunda a Sexta-Feira 

kt6rym mieszaj~ sit(, nie zawsze z dobrym 
architektonicznym wyczuciem, r6zne style 
budownictwa; piQkna stara architektura, mo
numentalne gmachy z lat sze§cdziesi~tych i 
siedcmdziesi~tych- spadek po okresie sala
zarowskim i wsp6lczesne, dose pospolite 
bloki mieszkalne. Najstarsza CZQSC miasta 
polozonajest na wzg6rzu Velha Alta, na kt6-
rego wierzcholku znajduje sit( Uniwersytet. 
Wok6t niego, ciasno jeden obok drugiego, 
przy w~skich uliczkach stoj<t stare kamicn
ne domy z XVI i XVII wieku, koscioly i 
klasztory. Wzg6rze uniwersyteckie dominu
j~cc w krajobrazie miasta, stanowi jego naj
bardziej charakterystyczn<t wizyt6wkt(. 

Zycie plynie w Coimbrze w spokojnym ryt
mie, dla wiQkszosci mieszkanc6w dzieiJ za
czyna sit( pomiQdzy godzin<t 8 i 9, a konczy 
pozna w nocy z obowi<tzkow<t dwugodzinn'l. 
przerw<t na posilek w srodku dnia. Ta prze
rwa jest rzeczywiscie przeznaczona na po
silek, nie ma tu sjesty, kt6ra obowi~zuje w 
srodku dnia tuz za graniq- w Hiszpanii. 
Taki 1ytm wymusza trocht< klimat, zlagodzo
ny powiewem znad Atlantyku, a trocht( tem
perament Portugalczyk6w- ich stosunek do 
jedzenia, obowi'l.zk6w i przyjemnosci, punk
tualnosci i czasu w og6le. W Portugalii czas 
biegnie inaczej, um6wionej godziny nikt nie 

uniwersytet, mielismy juz czterdziesci mi
nut sp6znieilia. Sala byla pelna, nikt sit( nie 
dcnerwowal, a prowadz<tcy nawet nie prze
prosil za op6Znienie w programie uznaji:!C 
pcwnie, ze nikt takich przeprosin nie ocze
kuje. 

Raz w roku, na pocz<ttku maja Coimbra
doslownie cale miasto- przezywa jedyne w 
swoim rodzaju wydarzenie, studenck<t fie
stt( Queima das Fitas czyli Palenie Wst<t:lek. 
Studenci twierdz<t, ze ich fiesta jest najwi((k
sz<t tego typu imprez<t w Europie. Przygoto
wania do fiesty trwaj<t micsi'l.cami. I wresz
cie w drugim tygodniu maja rusza ,karuze
la", kt6ra kr((ci si(( przez caly tydzieiJ. 

Zgodnie z tradycj<t fiestt( rozpoczyna stu
denckie fado. Fado to stare pie§ni, wyraza
j<tce stosunek tego narodu do :iycia. Daw
niej fado Spiewano WSZ((dzie i przy roznych 
okazjach. Pocz<ttki fado siQgaj'l. portugal
skich wypraw zamorskich, dlatego w pie
sniach tych powtarzaj<t Sit( motywy podr6zy, 
tt(sknoty za ukochan'l. dziewczyn<t, fascyna
cji dalekimi krajami, nostalgii za ojczyzn<t. 
Piesniarze fado z akompaniamentem gitary 
(dawniej wyl<tcznie portugalskiej a obecnie 
r6wniez gitary klasycznej, gitara portugal
ska r6zni sit( zar6wno budow'l. jak i sposo
bem gry od gitary hiszpm1skiej) spiewali r6w-

wiecz6r juz od p6znego popoludnia nicwicl
ki plac wok6l katedty Se Velha zapelniaj<t 
ludzie. Schody katedry S'l. oblegane przez 
student6w najstarszych lat. Tylka oni Sll. do 
tego uprawnieni. Wieczorem wszystkic 
uliczki biegn<tce w kierunku placu katedral
nego S<t szczelnie zapelnione widzami - to 
gl6wnie studenci i ich rodziny, mieszkm1cy 
Coimbry, turysci. Spiewanie rozpoczyna sit( 
o 12 w nocy i trwa okolo dw6ch godzin. Wi
dzowie stoj<t i sluchaj<t. Nikt nie klaszcze
tak kaze tradycja; jedynie na koniec slychac 
ciche pomruki uznania lub wzruszenia. Po 
zakoiJczeniu wyst((]JOW nikt nie spieszy sit( 
do domu. Ta noc rozpoczyna tygodniowe 
,bachanalia". 

Uniwersytet i studenci nadaj'l. charakter 
miastu, w 120 tysi((cznej Coimbrze jest ich 
okolo 25 000. Kilka tysi((cy os6b to nauczy
ciele akademiccy, administracja uniwersyte
tu pracownicy socjalni. Ponadto, kolejnych 
kilka tysiQcy to ludzie w r6Zny spos6b zwi<t
zani lub pracuj<tCY w instytucjach zwi<tza
nych z uniwersytetem. Dla wielu mieszkaiJ
c6w Coimbry studenci to r6wniei doch6d z 
wynajmu mieszkaiJ i pokoi sublokatorskicb. 
Dla niejednej rodziny pieni<tdze pochodz<t
ce z comiesittcznego czynszu stanowi<t po
wazny wklad do domowego budzetu. Wyna-
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j((cie pokoju kosztuje od 15 do 30 tysi((cy 
escudos (I marka niemiecka = I 00 escudos), 
a za mieszkanie z wygodami, w dobrym miej
scu, trzeba zaplacie nawet do 120 tys. escu
dos. Minimalna placa w Portugalii wynosi 
60 tysi((cy escudos, co daje poj((cie o wyso
kosci czynszu. Powstaje pytanie, kto za to 
placi? M6j znajomy student Alfredo odpo
wiada - oczywiscie rodzice, w Portugalii 
system stypendialny jest slabo rozwini((ty. 
Studenci rzadko podejmujllo prac(( zarobko
Wilo i ch((tnie akceptujllo swojllo finansowllo za
le:i:nose od rodzic6w. Rodzice plaq za 
mieszkanie i wy:i:ywienie (kt6re w stol6w
kach jest bardzo tanie) i wszystkie przyjem
nosci, kt6rych portugalski student niech((t
nie sobie odmawia. Na szcz((scie nauka 
wcillo:i: jeszcze jest za darmo, chocia:i: ostat
nio podj((to dyskusj(( na temat r6:i:nych form 
oplat za studia. Jest zrozumiale, :i:e takie 
pomysly natychmiast natrafily na protesty 
spolecznosci studenckiej. 

Poza tym, :i:e rodzice lo:i:llo na utrzymanie 
swoich dzieci w czasie studi6w, dodaje Al
fredo, najcz((sciej gdy mlody czlowiek zo
staje przyj((ty na uniwersytet, dostaje od ro
dzic6w samoch6d. To jest du:i:y problem Co
imbry. Ciasne ulice starego miasta, niewiel
kie placyki i cala masa samochod6w. 0 go
dzinie 9, kiedy na og6l zaczynajllo si(( zaj((
cia, nie spos6b znaleze miejsca do zaparko
wania w pobli:i:u uniwersytetu. W Porugalii, 
k.raju o bardzo niskim rozwoju motoryzacji 
przed 1974 rokiem, samoch6d wcillo:i: jest 
symbolem nowoczesnosci, post((?U i nieza
leznosci. 

Zwyczaje srodowiska studenckiego w Co
imbrze Silo bardzo rozbudowane i piel((gno
wane przez kolejne pokolenia, a obecny ko
deks studencki czyli tzw. praxe, ma ze sto 
!at nie liczlloC drobnych modyfikacji. Zwy
czaje te dotyczllo stroju, zachowan, etykiety, 
swi((towania uroczystosci, relacji pomi((dzy 
kolejnymi rocznikami, zargonu studenckie
go. Uroczysty str6j studenta to czarny frak i 
spodnie (dziewcz((ta noszllo r6wnie:i: czarne 
sp6dniczki i zakiety), biala koszula i czarny 
krawat, na r((ku nie moze bye zegarka lub 
bizuterii, dopuszczalny jestjedynie zegarek 
kieszonkowy. Zar6wno chlopcy jak i dziew
CZ((ta noSZilo przerzuconq przez rami(( czarnllo 
peleryn(( z sukna na kt6rej przyszyte Silo ko
lorowe emblematy oznaczajlloce symbol 
uczelni, stowarzyszenia studenckiego, sym
bol Coimbry i miasta pochodzenia studenta 
itd .. Moze ich bye duzo, ale zawsze w nie
parzystej liczbie. Ten str6j paradny - czyli 
traje lub toga nie jest noszony wylllocznie w 
czasie uroczystosci. Wiele razy widzialem 
student6w ubranych w czarne mundury w 
powszednie dni. Wszyscy studenci- za wy
jllotkiem pierwszego rocznika czyli caloiro
noSZilo identyczne czarne, plaskie sk6rzane 
akt6wki (w kt6rych chyba niewiele si(( mie-

sci), wewnllotrz przyklejajllo znaczki wydawa
ne z okazji kolejnych fiest. 

Studencka praxe jest bardzo trwalym ele
mentem w :i:yciu student6w Coimbry. Spisa
na w ksilloZCe jest przestrzegana i kultywo
wana przez student6w. Znaczna czese tego 
obyczaju dotyczy student6w pierwszego roku 
- caloiro, kt6rzy nie majllo zadnych praw, ni
:i:ej od caloiro w studenckiej hierarchii jest 
jedynie policjant, kt6ry -jak glosi kodeks
jest najgorszym wrogiem studenta. Caloiro 
Silo przez caly rok obiektem zart6w czasem 
dose niewybrednych zabaw, muszllo sluzye 
starszym studentom- czyli doutores- majllo 
caly szereg obowillozk6w i zakaz6w. Kazdy 
caloiro ma swojego ojca chrzestnego, kt6ry 
na sw6j spos6b wprowadza go w zycie stu
denckie. Alfredo, m6j znajomy student ostat
niego roku inzynierii lllodowej, twierdzi, ze 
wszystkie :i:arty jakie dokonujllo si(( na calo
iro nigdy nie przek.raczajllo pewnych granic, 
nie majllo na celu ponizenia czy upokorzenia 
mlodych ludzi, natomiast odgrywajllo rol(( po
zytywnllo. Mlody czlowiek w czasie pierw
szego roku studi6w jest troche'( zagubiony, 
najcz((sciej przybyly ze wsi lub malego mia
sta, w bardzo szybkim tempie integruje si(( 
ze srodowiskiem, poznaje obyczaje i kole
g6w ze starszych lat, a przyjaznie zawarte w 
tym czasie zostajq potem na caly okres stu
di6w. Wi((kszose student6w wspomina okres 
caloiro jako najlepszy i najweselszy czas 
swojego studiowania. Moina oczywiscie nie 
podporzqdkowae si(( obyczajom praxe, ale 
oznacza to r6wniez odci((cie sobie drogi do 
korzystania ze studenckich przywilej6w, 
stroju, uczestnictwa w niezliczonych impre
zach towarzyszqcych studenckiemu :i:yciu 
Coimbry. 

Palenie wstlloi:ek, od kt6rego nazw(( wzi((la 
fiesta odbywa si(( na placu przed barokowllo 
katedrq, Se Nuova. Studenci przedostatnie
go roku przechodzllo przed zapalonym zni
czem i powiewajllo nad nim wstlloi:kami z wpi
sanymi na nich dedykacjami przyjaci6l i ro
dziny, dokonujqc w ten spos6b symbolicz
nego ich spalenia. Oznacza to, :i:e studia maja 
si(( ku koncowi i konczy si(( jednoczesnie 
okres beztroski . Kolory wstqi:ek Silo charak
terystyczne dla siedmiu fakultet6w uniwer
sytetu. Z6lty to medycyna, czerwony - pra
wo, bl((kitny - nauka i technologia, farma
cja- fioletowy, granatowy- filozofia i filo
logie, czerwony z bialym to ekonomia a po
maranczowy oznacza psychologiC'( i nauki hu
manistyczne. Kolory te bardzo konsekwent
nie powtarzajlloSi(( w r6:i:nych elementach de
koracji towarzyszllocych fiescie i w strojach 
jej uczestnik6w. 

Kolejnq, nieodlllocZnq imprezllo fiesty jest 
corrida w nadatlantyckiej miejscowosci Fi
guera da Foz, oddalonej od Coimbry o ok. 
40 km. Aby ulatwic dojazd, organizatorzy 
wynaj((li pociqg, kt6ry juz rano przewi6zl 
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student6w na miejsce corridy. W Portugalii 
odbywajq si(( con·idy, lecz prawo zabrania 
publicznego zabijania zwierzllot, wszystko 
polega wi((c gl6wnie na zabawie, draznie
niu i gonitwie za bykiem po arenie zar6wno 
przez torreadora, jak i widz6w, kt6rzy w 
pewnym momencie wbiegajq na aren((. Po 
zakonczonej, (niemal) bezkrwawej corridzie 
do p6Znego wieczora trwajllo na arenie wy
st((py zespol6w studenckich. 

Kazdy dzien fiesty konczy si(( w podobny 
spos6b- studenci spotykajq si(( w Parco Ma
nuel de Braga, gdzie na ogrodzonym terenie 
(wst((p tylko za biletami, wcale nie tanimi) 
odbywajllo si(( wyst((py zaproszonych profe
sjonalnych zespot6w muzycznych i zespo
l6w akademickich z uniwersytet6w z wielu 
miast Portugalii. Nieprzerwanie, cak noce 
trwa zabawa, tance i gremialnc picie piwa. 
Szkoda, ze r6wniez Portugalia w znacznej 
mierze ulega inwazji tzw. kultury amerykan
skiej, kt6ra przejawia si(( w czasie studenc
kiej fiesty halasliwq, agresywnllo muzyk<t roc
kowllo (zagluszajqcq, niestety, oryginaln<t 
muzyk((, prezentowan'l przez studenckie ze
spoly), fast foodem, r6wniez specyficznym 
stylem bycia mlodzie:i:y. Spytalem Alfredo 
- czy fiesta i ta zabawa w parku jest okazja 
do zawierania znajomosci. Nie- zaprzecza 
Alfredo- tu si(( przychodzi, a by spotkac sta
rych znajomych i przyjaci6!, potanczyc i 
napic si(( piwa. Portugalczycy, mimo pozo
r6w, niezbyt latwo nawi<tzuj'l nowe znajo
mosci. Na SZCZ((SCie wszyscy studenci maj<t 
wielu znajomych, wi((c w Parco Manuel de 
Braga nikt nie jest samotny. 

Fiesta w parku trwa kazdego dnia do rana, 
w tym czasie nie ma mowy o zaj((ciach, uni
wersytet zupelnie pustoszeje. Podobno nie
kt6rzy uczestnicy zabawy, nawet studenci 
pochodzqcy z Coimbry w og6le nie wracaj'l 
przez ten tydzien do domu, by nie tracic ani 
chwili wsp6lnej zabawy. Jedynie kilka go
dzin w ciqgu dnia, gdy zm((czeni uczestnicy 
nocnych hulanek rozchodzq si(( by odpocz<t6 
przed nast((pn<t zabawq, jest r6wniez chwilllo 
odpoczynku dla miasta i mieszkanc6w do
mow W SlloSiedztwie parku. 

Przygotowania do parady, kt6ra stanowi 
kulminacyjne wydarzenie fiesty trwajllo wie
le dni przed rozpocz((ciem uroczystosci. Pa
rada studencka pol ega na przejezdzie ulica
mi miasta od uniwersytetu do Parco Manuel 
de Braga udekorowanych woz6w ci((zaro
wych wypelnionych studentami, wozom to
warzysz<t na piechot(( grupy student6w z po
szczeg6lnych fakultet6w uniwersytetu. Stu
denci przescigaj<t si(( w wymyslnych deko
racjach swoich woz6w. Silo one przybrane ko
lorowymi kwiatami z bibuly, tak :i:e nie wi
dac spod nich ci((:i:ar6wki. Troch(( to przy
pomina ruchome trybuny bono rowe z pocho
d6w pierwszomajowych, jakie organizowa-
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NA. WJ!DZ.IALA.CH 

WYDZIAt CHEMICZNY 

26 listopada 1997r. odby!o si(( XVII po
siedzenie Rady Wydzia!u Chemicznego 

Prodziekan prof. Pawel Kafarski poda! 
informacje na temat nowego kierunku 
ksztalcenia: lniynieria materia{owa, 
poszerzajetcego ofert(( rekrutacyjnet wy
dzialu oraz pozwalajetcego na lepsze wy
korzystanie kadry naukowej. Nast((pnie 
prof. Juliusz Sworakowski, przewodni

czetcy Komisji skladajetcej siC( z przedsta
wicieli trzech wydzial6w: Wydzia!u Bu
downictwa, Wydzialu Chemicznego i 
Wydzia!u Podstawowych Problem6w 
Techniki, przedstawil zaloi:enia nowego 
kierunku. Omawiajetc siatk(( godzin i jej 
standardowy plan podkreslil, i:e Komi
sja chciala doprowadzic do opracowania 
wsp61nego programu dla dw6ch Wydzia
l6w: PPT i Chemicznego, tym samym 
odeszla od modelu blokowego jaki ist
nieje na Wydziale Chemicznym. Program 
ten pozwala na oddzielne nabory na stu
dia, umoi:liwiajetc jednoczesnie studio
wanie na obu wydzialach z wykorzysta
niem ich laboratori6w i kadrynaukowo
dydaktycznej, szczeg6lnie na semestrach 
specjalizacyjnych. Po dyskusji Rada 
Wydzialu pozytywnie zaopiniowania 
siatk(( godzin oraz standartowy plan stu
di6w magisterskich na kierunku fniynie
ria materialowa. 

Dziekan poinformowal o organizowa
niu sesji wyjazdowej Rady Wydzialu do 
Zaklad6w Azotowych Wloclawek S.A. 

Poparto wnioski o ogloszenie konkur
su na stanowisko profesora nadzwyczaj
nego w dziedzinie technologia chemicz
na i ini:ynieria chemiczna oraz. o otwar
cie przewod6w habilitacyjnych dr Bog
danowi Boduszkowi z Instytutu Chemii 
Organicznej Biochemii i Biotechnologii 
i dr Grai:ynie Gryglewicz z Instytutu Che
mii i Technologii Nafty i W((gla. 

Rada poparla wnioski o zatrudnienie dr 
ini:. Janusza Dziaka na stanowisku adiunk
ta naukowo-dydaktycznego oraz o prze
niesienie dr Wieslawa Bratka, dr Aleksan
dry Masalskiej i dr Mieczyslawa Steinin
gera z etat6w naukowo-badawczych na 
etaty naukowo-dydaktyczne. 
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no dawniej w naszym kraju. Kolory dekora
cj i woz6w odpowiadajet kolorom charaktery
stycznym dla fakultet6w. Formy wykonanych 
dekoracji Set bardzo r6i:ne i nawietzujet do 
zwierzett, budynk6w uniwersytetu lub sym
boli zwietzanych z specjalnosciet wydzia16w 
tworzetcych fakultety. 

W tym roku studenci przystroili do parady 
85 woz6w co sprawilo, i:e ich powolny prze
marsz przez miasto trwal od godziny trzeciej 
po poludniu do 6smej wieczorem. Doslow
nie lui: przed rozpocz((ciem defilady zakOI'l
czono ostatnie, goretczkowe przygotowania. 
Napi((cie roslo, na ulicach wzdlui: trasy prze
marszu od godzin poludniowych gromadzily 
si(( tlumy, kai:dy pr6bowal zajetc jak naj lep
sze miejsce. Tysietce student6w, ich rodzic6w 
i znajomych, turyst6w i mieszkal'lc6w Coim
bry kr((cily si(( wok6l woz6w ustawionych na 
uliczkach przy uniwersytecie. Nie bylo do
kladnie wiadomo w calym tym zamieszaniu, 
kto ma wydac komend(( do wymarszu. Wy
dawalo si((, i:e tego balaganu nikt nie ogamie 
i trudno b((dzie zaczetc, a potem w jakims 
okreslonym porzetdku ruszyc w pochodzie 
przez miasto. Jednak to chyba tak mialo wla
snie wygletdac, bo nikt nie biegal nerwowo i 
nikt nikogo nie nawolywal, a jedynie dla po
stronnego obserwatora by! to totalny chaos. 

W kol'lcu poch6d ruszyl. Z godzinnym 
op6i:nieniem. Na czele deli lady szedl dziw
nie przebrany, niewysoki czlowiek. W czar
nym mundurku i czapce z daszkiem, kt6ry to 
str6j m6gl troch(( przypominac str6j galowy 
strai:y poi:amej , gdyby nie to, i:e na czapk(( 
mial nasadzony kolorowy pi6ropusz indian
ski. M((i:czyzna ni6sl czamet flag(( zwietzku 
studenckiego Coimbra Academica, przybra
net kolorowymi wsteti:kami . Za nim szlo 
dw6ch doboszy i dudziarz (zesp6lludowy z 
okolic Coimbry, drugi podobny zesp61 szedl 
w srodku maszerujetcej grupy) wygrywajetcy 
cictgle ten sam rytm, a dalej tanecznym kro
kiem podeti:ala grupa starszych absolwent6w 
uniwersytetu. Za let awangardet powoli nad
cictgaly przybrane samochody. Przed samo
chodami r6wniei: w tanecznych podskokach 
szly grupy student6w w tradycyjnych czar
nych strojach i w kolorowych cylindrach 
wymachujetc laskami w tym samym kolorze 
co cylindry, wznoszetc okrzyki, cos skandu
jetc lub spiewajetc. To studenci przedostatnie
go roku. Co pewien czas student czy student
ka spotykali kogos znajomego w tlumie wi
dz6w. Witali si(( wylewnie, padali sobie w 
ramiona, robili wsp61ne zdj((cia. 

W przystrojonych samochodach jechali te
goroczni absolwenci, w kapeluszach lub bez, 
czasami z wymalowanymi twarzami lub wlo
sami. Te grupy byly najwai:niejsze i przy sa
mochodach najwi((cej bylo widz6w wycictga
jetcych r((ce do student6w. Pow6d by! taki, i:e 
w kai:dym z woz6w studenci wiei:li setki bu
telek piwa, wina i portugalskiego szampana, 
kt6ry rozdawali pomi((dzy widz6w. W kraju 
slynetcym z tradycji wysmienitego wina (nie 
tylko znanego w calym swiecie porto) najpo
pulamiejszym napojem wsr6d student6w jest 
piwo (r6wniei: rodzimej produkcji). Totei: 
piwa bylo tu najwi((cej. Jak opowiadali zna
jomi studenci, w kai:dym z osiemdziesi((ciu 
pi((ciu woz6w bylo okolo 150 litr6w piwa. 
Piwo to studenci otrzymali z browar6w z Por-
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to i Lizbony. Oczywiscie, browary dajetc stu
dentom piwo za darmo liczyly na zyski ze 
sprzedai:y piwa w setkach budek, kt6re na czas 
fiesty wyrosly w mie5cie. Mam wrai:enie, i:e 
nie przeliczyli si((, gdyi: mimo niezbyt cieplych 
wieczor6w w czasie fiesty wypito w Coimbrze 
tysietce litr6w piwa- zupelnie jak w Bawarii 
w czasie slynnego swi((ta piwoszy. Pozostale 
gmpy defilujetcych to studenci mlodszych !at, 
bez Iasek i cylindr6w jedynie w togach z ko
lorowymi wsteti:kami. Cala ta masa ludzi prze
suwala si(( powoli wzdlui: ulic miasta, przeci
skala przez napierajetcy i falujetcy ttum. Odby
walo si(( to przy nieslychanej wrzawie, krzy
kach, spiewach, skandowaniach, dzwi((kach 
gwizdk6w. Nie bylo tu miejsca na muzyk((, nie 
liczetc rytmu wybijanego przez towarzysz1[cych 
defiladzie doboszy. Na czas przemarszu stu
dent6w przez miasto komunikacja zostala zu
pelnie sparalii:owana. Cala policja w miescie 
skoncentrowala si((jedynie na koordynacji ru
chu pochodu. Co dziwne i charakterystyczne 
dla tego kraju, w calym tym nieslychanym tu
mulcie nie zauwai:ylem ani cienia agresji, znie
cierpliwienia, i:adnych chuliganskich eksce
s6w, ani jednej wybitej szyby, mimo i:e wiele 
os6b, gl6wnie student6w, by!a pod koniec 
pochodu mocno podchmielona wypitym pi
wem. 

Poch6d trwal dlugie godziny, by dobiec 
konca w okolicach Parco Manuel de Braga, 
gdzie na pobliskich ulicach zacz((to odzierac 
samochody z dekoracji. Dziesiettki kilogra
m6w kolorowej bibuly zascielily ulice az po 
kraw((znik. Rozwiewane przez wiatr po ca
lym miescie papierowe kwiaty, tysietce bute
lek i rozbite szklo, plastikowe kubki i blasza
ne puszki to wszystko co pozostalo z tego sza
lenstwa, wieczorem po studenckiej defila
dzie. Jeszcze przez wiele dni widzialem na 
ulicach slady manifestacji, kt6re w wielu 
miejscach miasta zostana pewnie az do przy
szlego roku, poniewaz slui:by miejskie nie set 
zbyt skrupulatne w sprzettaniu pozostalosci 
zabawy. Jakie bylo przeslanie tej manifesta
cji, jaki jest eel fiesty opr6cz kultywowania 
tradycji studenckiej? Bo nie jest to festiwal 
prezentujetcy dokonania ruchu studenckiego 
w roi:nych dziedzinach, nie ma w czasie fie
sty zawod6w sportowych (chociaz Portugal
czycy kochajet pilk(( nozna), nie ma wystaw 
itp. Natomiast jest jeden wielki happening, 
kt6rego jak si(( wydaje gl6wnym celem jest 
pokazanie, czyje tak naprawd(( jest to mia
sto. Pokazanie ze studenci stanowict tu i:ywiol 
o niezaprzeczalnych prawach i i:e to oni de
cydujet o charakterze miasta, kt6re bez nich 
stalo by si(( jednym z wielu miejsc w Portu
galii odwiedzanych jedynie przez turyst6w 
chodzetcych z zadartymi glowami po pi((k
nych, sredniowiecznych i barokowych ko
sciolach i robietcych zdj((cia na tie zabytk6w 
architektury. 

Sexta-feira. Miasto powoli wraca do nor
malnego zycia. Mozna zaczetc myslec o na
st((pnej imprezie.e 
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Na AWFie 
po powodzi 

W grudniu 1997 roku zostal zakOJ1czony 
remont zniszczoncj w wyniku lipcowej po
wodzi hali sportowej AWF przy ul. Parko
wej 44. W hali tej trenuj<~.pilkarki n;czne. By! 
to jeden z najbardziej zniszczonych obiek
t6w uczelni (calkowicie zniszczona arena 
sportowa, zaplccze, system grzewczy i wen
tylacyjny oraz aparatura naglasniaj'l_ca). 

Remont kapitalny hali trwal zaledwie 60 
dni. Zainstalowano m.in. tablice do koszy
k6wki i bramki do pilki rQcznej, elcktronicz
n'l_ tablictt uniwersaln<~. do gicr i system 
grzcwczy. Podlogr< pokryto wykladzin<~. 
Mondoflex (przed powodzi<~. by! tam par
kiet). W cclu jej utrzymania zostan'l_ zaku
pione specjalne szybkie urz'l_dzenia czysz
CZ'l_ce, gdyz sala jest codziennic wykorzy
stywana w godzinach 7-23. 

Otwarcia sali dokonano 12 grudnia 1997 
w spos6b nietypowy, bo rzutami pilki do ko
sza. Sposr6d pir<ciu rzucaj'l_cych (wojewo
da wroclawski Janusz Zaleski, dyrektor Wy
dzialu Kultury i Spor
tu Urzr<du Wojc
w6dzkiego Zbigniew 
Paliga, Wlodzimierz 
Mr<karski z Wydzialu 
Kultury i Sportu 
Urz((du Miejskiego, 
prorektor ds. naucza
nia AWF Zbigniew 
Naglak i prorektor ds. 
studenckich i sportu 
AWF Pawel Kowal
ski) najwi((ksz'l_ cel
nosci<~. rzulu wykazal 
sit:( wojewoda - prof. 
Janusz Zaleski. 

Wojewoda stwierdzil, ze remonty popo
wodziowe obiekt6w sportowych S<l. r6wnie 
waznc jak remonty innych budynk6w w 
midcie. Dlatego te:l hala sportowa przy ul. 
Parkowej jest juz drugim obiektem sporto
wym w spos6b uroczysty oddawanym do 
uzytku (poprzednio w ten spos6b odbiera
no obiekt przy ul. Bauduina de Courtenay, 
a szkolne sale gimnastyczne oddaje si(( do 
uzytku bez fanfar). Wsr6d priorytet6w jest 
tez Stadion Olimpijski. 

Remontu wymagaj'l_ tez innc obiekty 
AWF: hala, boisko sportowe, kart tenisowy 
i boisko lekkoatletycznc przy ul. Witclona. 
Obecnie S'l_ tam prowadzone prace remon
towe. Ze wzgl((du na ogrom strat maj'l_ one 
trwac do kOJ1ca roku akademickiego 1997 I 
98. 

Straty zwi'l_zane z powodzi'l., poniesione 
przez uczelni((, oszacowano na okolo 5 min 
zl. Na szcz((scie AWF dysponuje odpowied
nimi funduszami na remonty. Stalo si(( tak, 
gdyz szybko oszacowano straty i tQ infor
macj(( przekazano do Wojew6dzkiego Szta
bu Przeciwpowodziowego, kt6ry niemal na
tychmiast podj<~.l dalsze dzialania. Wkr6tce 
potem komisja z Warszawy ocenila straty i 
przekazala pieni<~.dze na ich pokrycie. 
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INZYNIERIA SRODOWISKA 

19.11.97r. odbylo sit:( posiedzenie Rady 
Wydzialu Inzynierii Srodowiska. Prze
wodniczyl jej prodziekan prof.K.Barto
szewski. 

• W glosowaniu jawnym RW powola
la Komisj~ do programow nauczania w 
skladzie: prof. K.Batoszewski, dr J.Da
nielewicz, dr J.Mackiewicz, dr J.Kurop
ka i dr A.Pelech, powierzaj'l_c jej prze
wodniczenie prodziekanowi. 

• Prof. T.Kowalski przedstawil RW 
program i regulamin Studium Podyplo
mowego Technologii W6d, Sciek6w i 
Odpad6w w r.ak. 97/98, kt6ry po dysku
sj i jednoglosnie zostal przyjr<ty. 

• Prof. K.Bartoszewski przckazal 
wst((pne informacje o propozycji Kole
gium Dziekanskiego o zamiarze urucho
mienia dwuletnich studi6w magister
skich uzupelniaj'l_cych na Wydziale. Do 
opracowania programu Kolegium Dzie
kanskie proponuje prodziekan6w: 
dr.A.Pelecha i prof. K.Bartoszewskiego. 

• RW zatwierdzila 13 temat6w prac dy
plomowych dla student6w V r. kierunku 
Ochrona Srodowiska, specjalizacji Re
cykling Tworzyw Sztucznych oraz 12 te
mat6w inzynierskich dla student6w IV 
r. studi6w zaocznych, specjalnosci Za
opatrzenie w Wad~. Unieszkodliwianie 
Sciekow i Odpadow. 

• Powolano Komisj(( do przeprowadze
nia przewodu habilitacyjnego dr.inz. 
Karola Budzinskiego - adiunkta w In
stytucie System6w Inzynierii Srodowi
ska Politechniki Warszawskiej w skla
dzie: prof. J.D.Rutkowski - przewodni
cz'l_cy oraz prof. T.Winnicki i prof. J.Zwoz
dziak. 

• W glosowaniu jawnym RW podj((la 
jednoglosnie uchwal(( o ogloszeniu kon
kursu na stanowisko adiunkta naukowo
dydaktycznego i asystenta naukowo-dy
daktycznego w I-15 w Zespole Dydak
tycznym Ochrona Atmosfery z dniem 
1.02.98r. 

• W glosowaniu tajnym RW rozstrzy
gn((la konkurs na stanowisko adiunkta 
naukowo-dydaktycznego w Katedrze Kli
matyzacji i Cieplownictwa, powierzaj'l_c 
je jednoglosnie z dniem 1.12.97 r dr. inz. 
Maciejowi Beslerowi. 

• Zgodnie ze statutem Uczelni ( 42 
ust.l) przeprowadzono wybory do Wy
dzialowej Komisji Wyborczej na okres 
1997-1999. W glosowaniu tajnym RW 
wybrala do Komisji nasl((pttj'l_ce osoby: 
prof.dr inz. Gerard J.Besler - przewod-

Dokonczenie na stronie 22 
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niczqcy (przedstawiciel profesor6w, do
ccnt6w i doktor6w habilitowanych), dr inz. 
Michal Manczak (przedstawiciel pozosta
lych nauczycieli akademickich), Krystyna 
Kowa l (przedstawicie l pozostalych pra
cownik6w), Arkad iusz Schirmeisen 
(przedstawiciel studcn t6w). 

Na zakonczenie posicdzenia RW pro
dziekan prof. K.Bartoszewski w imieniu 
Dziekana wr((czyl czlonkom RW zaprosze
nia na uroczystosc wr~czenia dyplom6w 
abso/wentom Wydzialu, kt6ra odbyla siC;( 
dnia 28.11. 1997r. 

Punktualnic o godz.l4.00 w uroczystym 
orszaku absolwcnci studi6w dziennych i 
zaocznych zostali wprowadzcn i w takt 
"Poloneza Ogi1iskiego" do au li naszej 
Uczelni przez Dziekana Wydzialu, prof. 
J.Zwozdziaka, w obecnosci prorektora dr 
L.Jankowskiego i prodzickan6w : prof. 
K.Bat1oszewskiego, dr A.Grzegorczyka i 
dr A.Pelecha. 

Dziekan powital nast<(pnie prorektora, 
licznie przybylych gosci z zaprzyjaznio
nych wydzial6w naszcj i innych uczelni, 
z instytucji i urz((d6w z Dolnego Slqska, 
pracownik6w naukowych oraz absolwen
t6w i ich rodziny. 

Prorektor dr L.Jankowski w kr6tkim 
przem6wieniu zyczyl absolwentom m.in. 
wiele radosci na nowej drodze i:ycia, sa
tysfakcji i zadowolenia z wykonywanej 
pracy oraz dalszych kontakt6w z macie
rzystq uczclniq. 

Dziekan wyrazi l slowa podzi((kowania 
prorektorowi za udzial w uroczystosci oraz 
skierowal slowa wdzi((cznosci do licznych 
sponsor6w za finansowe wspieranie dzia
lalnosci wydzialu . Podzi((kowal r6wniez 
pracownikom naukowo-dydaktycznym 
wydzialu za trud nauczania. Nast((pnie 
prof. J.Zwozdziak wyglosil kr6tk i referat 
na temal "Innowacyjnose w ochronie sro
dowiska". 

Uroczystego wr<(czenia dyplom6w ukon
czenia studi6w dokonal Proreklor wsp61-
nie z Dziekanem a rozpocz((li je absolwen
ci, kt6rzy ukonczyli studia z wyn ikiem bar
dzo dobrym z wyr6znieniem ( I 0 os6b 
otrzymalo pamiqlkowe tabliczki z wygra
wcrowanym tekstem, zatwierdzonym 
przcz RW) oraz z wynikiem bardzo do
brym (28 os6b na studiach dziennych i 2 
osoby na stud iach zaocznych). 

Specja ln q nagrod~ Sponsora (Bank 
Ochrony Srodowiska Oddzial we Wroda
wiu), kt6rq wr((czyl dyr. J.Zierkiewicz, 
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Przeczytalismy 
w .. Forum Akademickim" 

Wypowiedzi ... 
Min. Miroslawa Handkego 

W grudniowym numerze ,.Forum Akade
mickie" publikuje wywiad z prof. Mirosla
wem Handke, ministrcm edukacji narodowej . 

Minister potwierdzil znanq prawd((, ze po
trzeby rcsortu S<t znacznie wyzsze nii: moz
liwosci budzetu na 1998. Potrzebne sq wi((c 
altcrnatywne zr6dla finansowania uczelni. 
Niczb((dne Sq rozwiqzania systemowe, w 
wyniku kt6rych w kosztach ksztalcenia 
uczestniczye b((d<t pracodawcy, samorzqdy 
loka lne i sami studenci. 

Ministerstwu udalo siC;( zdobye fundu sze 
na uruchomicnie programu kredyt6w dl a 
student6w (wystarczy ich na okolo 20 ty
si((cy stypendi6w) . W przyszlym roku sys
tem kredyt6w b((dzie testowany w Pozna
niu i Warszawie. Przyznane zostanq tez srod
ki na uruchomienie kilku nowych wyzszych 
szk6l zawodowych. 

Minister chce wprowadzie reform(( calc
go system u oswiaty. Uwaza on, ze ustalonc 
standardy egzaminacyjnc wymuszq zmian(( 
calego systemu nauczania . 

Potrzebna jest tez decentralizacja zarz<t
dzania oswiatq i program6w, kt6rc powin
ny bye opracowywane w szko le. 

Ma tez bye wprowadzona nowa ustawa o 
szkolnictwie wyzszym. Nie powinna ona za
wierae zbyt wielu szczeg616w, lecz wska
zywae kierunki dzialania. Drobniejsze spra
wy mogq bye regu lowanc w statu tach uczel
ni, kt6re powinny mice du:l<t autonomi C;( w 
sprawach zw iqzanych z tresciq naucza nia i 
badaniami. Z drugicj strony jednak za poli
tyk(( edukacyjnq musi odpowiadae panstwo. 

Minister zapow icdz ial, ze wszystkie spra-

nr 102 

wy dotyczqce uczelni bf{d<t konsultowane z 
KRASP i RGSzW. 

Prof. Jerzego Woinickiego 

Przewodniczqcy Komisji Legis lacyjnej 
KRASP i rektor Politechniki Warszawskiej 
publikuje uwagi dotyczqce ,.:2:6ltej ksiq:lecz
ki", tzn. projektu ustawy o szkolnictwie wy
zszym. 

Uwaza on, ze nowa ustawa powinna usu
nqe bariery rozwojowe, stojqce dzis przed 
szkolnictwem wyzszym. Uczelnie powinny 
mice np. ugruntowane prawo wlasnosci zaso
b6w. 

Uczelnia publiczna musi miee ustawowo za
gwarantowanq mozliwose tworzenia kampu
s6w w r6znych miejscowosciach, a taki:e fe
deracji z innymi szkolami wyzszymi na okre
s lonych przez siebie warunkach. 

Uczelnie publiczne powinny miee mozliwose 
pozyskiwania r6znymi sposobami zasob6w slu
i:qcych ich rozwojowi, a taki:e tworzenia wla
snych system6w placowych. 

Senat powinien mice prawo okreslania stan
dard6w uczelnianych (zwlaszcza za twierdza
nia plan6w i program6w studi6w, uchwalanych 
przez rady wydzial6w), a tak:le okreslania za
sad podwyzszania wynagrodzen. 

Odwolywanie rektora przez kolegium elekto
r6w powinno bye mozliwe jedynie na wniosek 
senatu. Taki:e minister musialby kierowae wnio
sek o odwolanie rektora do senatu. 

Au tor uwaza, ze nalezy przyznae uprawnie
nia akredytacyjne Radzie Gl6wnej Szkolnic
twa Wyzszego, a cz((se jej uprawnien opinio
dawczych przekazae KRASP. Tworzenie Aka
demickiej Komisji Akredytacyjnej byloby 
wtedy zb((dne. 

Nalci:y tez dopuscie do lqczenia statusu dok
toranta i asystenta. 

W ustawie powinien znaleze sif{ wyra:Zny za
pis, ze to uczelnia otrzymuje srodki statutowe i 
wlasne z KBN, a nie j ej jednostki organizacyjne. 

POLITECHNIKA WROCLAWSKA 

Wydziat lnformatyki i Zarzq_dzania 
oglasza nabor na 

IV edycj~ - STUDIUM PODYPLOMOWEGO 
w zakresie 

Systemy Zarz~dzania i Finanse 
Inforn1acje i zapisy: Sekretariat Wydzialu Informatyki i Zarzqdzania 
Politechniki Wroclawskiej ul. C.K.Norwida 4/6, 50-373 Wroclaw 

tel /fax (071)320-35-04 oraz (07 1)320-20-19 

Zgloszenia prosimy skladac do dnia 15 lutego 1998r. 
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Nauka wroctawska 
Ukazal sit< nr 6-7 (wrzesien-grudzien 1997) 

,,Nauki wrodawskiej", Biuletynu Inforrnacyj
nego Oddzialu PAN we Wroclawiu. 

Znajduje si(( tam kr6tki komentarz, sygno
wany Z.B., dotyczqcy zmienionej ustawy o 
Polskiej Akademii Nauk, kt6ra weszla w zy
cie 15 pazdziemika 1997 r. Zwr6cono uwa
g(( na nast((pujqce zmiany: 

!. PAN przestala pelnic funkcj(( jednego z 
naczelnych organ6w administracj i pat'lstwo
wej , ale zachowala pozycj(( instytucji pan
stwowej wraz z konsekwencjami prawnymi, 
funkcjonalnymi i prestizowymi. 

2. Nie doszlo do postulowanego przez nie
kt6re srodowiska rozdzielenia Akademii od 
plac6wek naukowych. 

3. Wsr6d zadat'l Akademii wymieniono 
opiniowanie caloksztahu spraw nauki , jej za
stosowan oraz ksztakenia, co nadaje tej or
ganizacji czolowqpozycj(( w swiecie polskiej 
nauki . 

4. Wprowadzono 4-letnie kadencje wladz i 
ograniczenie sprawowania funkcji kierowni
czych do 2 kadencji. 

5. Zniesiono funkcje sekretarza naukowe
go i sekretarza naukowego oddzialu PAN, tym 
samym zwi((kszono kompetencje (odpowied
nio) prezesa i prezesa oddzialu. 

6. Instytuty PAN jako podstawowe jednost
ki naukowe zyskaly osobowosc prawnq. 

7 . W plac6wkach PAN utrzymano stano
wisko docenta i jed no stanowisko profesora. 
W ten spos6b pozostawiono r6Znice nazew
nictwa stanowisk w PAN i w szkolniclwie 
wyzszym. 

8. Zwi((kszono rol(( komitet6w naukowych 
PAN jako samorzqdnych reprezentacj i srodo-

Wycieczka ... 
Dokoticzeuje ze S(ronv 10 

Na miejscu przewodnikiem naszym byl kie
rownik techniczny fabryki. Opowiadal nam o 
rozwoju zakladu i odpowiadal na wszystkie 
pytania. Pierwszym wydziakm, kt6ry zwiedzi
lismy, byla kuznia. Z tego dose halasliwego 
miejsca udalismy si(( na wydzial obr6bki skra
waniem. Na halach moglismy zobaczyc nowo
czesne obrabiarki numeryczne i zapoznac si(( 
z ich ogromnymi mozliwosciami . Czystosc 

wiska naukowego w poszczeg6lnych dyscy
plinach . 

9. Wprowadzono dwa zr6dla finansowania 
dzialalnosci PAN ze srodk6w budzetowych: 
ze srodk6w przewidzianych w budzecie pan
stwa na nauk(( oraz z wyodr((bnionej w bu
dzecie pozycji ,Polska Akademia NAuk", z 
kt6rej przewiduje si(( finansowanie dzialal
nosci organ6w i struktur korporacyjnych, 
zadan w zakresie ksztalcenia oraz Kancelarii 
Akademii. 

Obecnie trwaj<t prace nad statutem PAN i 
regulaminami oddzial6w PAN. 

Prezydium oddzialu wroctawskiego prze
dyskutowalo 12 listopada projekt regulami
nu, kt6ry mial zostac przedstawiony na sesji 
Zgromadzenia Og6lnego Czlonk6w Wro
clawskiego Oddzialu PAN 12 grudnia. 

,Nauka wroclawska" przynosi tez infor
macj(( o osobie nowego przewodniczqcego 
KBN prof. Andrzeja Wiszniewskiego, pre
zentuje czlonka korespondenta PAN prof. 
Mariana Mordarskiego, mikrobiologa z In
stytutu Immunologii i Terapii Doswiadczal
nej PAN im. Ludwika Hirszfelda we Wrocla
wiu i przedstawia laureat6w nagr6d poszcze
g6lnych wydzial6w PANza rok 1997. Zosta
li nimi : 

- w dziedzinie nauk spolecznych - dr Bar
bara Radzikowska z z Akademii Ekonomicz
nej we Wroctawiu, 

- w dziedzinie matematyki, fizyki i chemii 
- doc. dr hab . Tadeusz Kopec z Inst. Niskich 
Temperatur i Badat'l Strukturalnych PAN, 

- w dziedzinie nauk technicznych - dr hab. 
Jerzy J6zefczyk z Inst. Sterowania i Techni
ki System6w (I-17) PWr. 

Ponadto pismo przynosi wiele innych in
formacji z zycia nauki wroclawskiej. 

oraz niski poziom halasu w miejscu, po kt6-
rym spodziewalismy Si((, ze b((dzie brudne i 
glosne, mile nas zaskoczyly. 

Kolejnym etapem,jaki muszqprzejsc wszyst
kie narz((dzia (i wycieczka),jest polemia. 

Nast((pnie zobaczylismy punkty kontroli na
rz((dzi, gdzie - ku naszemu zdziwieniu - prac(( 
wykonywano r((cznie. Po tyrn decydujqcym eta
pie narz((dzia, kt6re przejd<t pomyslnie bada
nia jakosciowe, kierowane S'l do miejsca, gdzie 
czeka je hartowanie w piecach pr6Zniowych. 

Przedsi((biorstwo dysponuje wysoko wykwa
lifikowan'l kadrl:l, kt6r<t szkoli 
we wlasnych zaldadach. Ich 
uczniowie maj'l mozliwosc 
wyjazdu na szkolenia doNie
miec, gdzie mog<t doskonalic 
swoje umiej((tnosci. 

Po prezentacji fabryki 
podzi((kowalismy naszemu 
przewodnikowi i udalismy 
si(( do oczekujqcego na nas 
,autokaru", kt6ry dowi6zl 
nas szcz((sliwie do domu. 

Piotr Krasicki 
i Norbert Misiolek 
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otrzymala Agnieszka Bugajska, absolwent
ka kt6ra uzyskala za okres studi6w najwyz

sz~t sredni~t na wydziale ( 4,83). 
Wr((czanie dyplom6w 130 absolwentom 

studi6w dziennych i 25 absolwentom stu
di6w zaocznych odbywalo si(( przy akom
paniamencie pianisty Zespolu Muzyczne
go O.M.G. Andrzeja Wasniewskiego. 

Po otrzymaniu dyplom6w przedstawicie
le absolwent6w podzi((kowali wladzom 
wydzialu za mil~t atmosfer((,jakiej doswiad
czyli w czasie studiowania na wydziale, po 
czym wsp6lne odSpiewanie Gaudeamus za
konczylo CZ((SC oficjaln~t uroczystosci. 

W cz((sci nieoficjalnej uroczystosci 
uczestnicy mieli okazj(( wysluchac urzeka

j~tcego wyst((pu zespolu wokalnego "Spi
ritual Singer Band", po kt6rym wzruszeni 
absolwenci w takt "Ody do radosci" w or
szaku opuscili au!((, aby udac si(( na sesj(( 

zdj((ciow~t z najblizszymi oraz przygotowac 
si(( do uroczystego toastu w Klubie Stu
denckim. 

Toast za pomyslnosc absolwent6w wy

dzialu na nowej drodze ich zycia, wni6sl 
Dziekan prof.J .Zwozdziak. Przy sulo za

stawionym stole i dzwi((kach milej dl a 
ucha muzyki Zespolu O.M.G. trwaly nie
koncz~tce si(( spotkania i rozmowy, tak ze 
w koncu trudno bylo si(( rozstac z braci <~: 

Uuz nie) studenck~t i gronem nauczycie1-
skim. Ok) 

ELEKTRYCZNY 

3. 11 .1997 r. na posiedzeniu Rady Wy
dzialu prof. T.Orlowska-Kowalska poin
formowala o zaawansowaniu prac nad 
uruchomieniem nowego kierunku - Au
tomatyka i Robotyka . Jednomyslnie wy
razono zgod(( na uruchomienie tego kie
runku w roku akademickim 1998/99 . 

Poparto wniosek o rezygnacji z kursu 
wyr6wnawczego z j((zyka polski ego dla 
student6w, kt6rzy na maturze mieli z tego 
przedmiotu ocen(( miem~t. 

Jednomyslnie poparto rekomendacj(( dr 
hab.inz. Z.Wr6blewskiego i dr hab.inz. 

M .Zielichowskiego na stanowiska profe
sor6w nadzwyczajnych. 

Postanowiono otworzyc konkurs na sta
nowiska profesora nadzwyczajnego w 
specjalnosci Maszyny elektryczne i Zarz<~:
dzanie w elektroenergetyce. Postanowio

no tez otworzyc konkurs na stanowisko 
asystenta w I-29. 

Jednomyslnie poparto wniosek o pod
pisanie umowy o wsp6lpracy z Polskim 

Centrum Promocji Miedzi SA. 
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Z obrad KSN 
Krajowa Sekcja Nauki NSZZ ,. Solidar

nosc" reprezentuje zakladowe organizacje 
.. Solidarnosci " szk6l wyiszych, plac6wek 
Polskiej Akademii Nauk i instytut6w resor
towych. 

Ruch brani owy sf ery nauki w zwiqzku for
mowal s i~ prawie ad poczqtku jego dzialal
nosci. w latach osiemdziesiqtych dzialala 
Og6ln opolska Komisja Porozumiewawcza 
Nauki NSZZ ,. S". Po zmianach statutowych 
w 1991 roku powstala Krajowa Sekcja Na
uki, kt6ra jest strukturc1 braniowq zwiqzku. 
Akces do KSN j est dobrowolny. Sekcja jest 
czlonkiem-zaloiycielem swiatowej organiza
cji nauczycielskiej Education International. 

W obecnej kadencj i przewodn iczqcym KSN 
jest Janusz Sobieszczwiski, a wiceprzewod
niczqcymi Krzysztof Schmidt-Szalowski (ds 
szkolnictwa wyiszego), Eustachy Burka (ds 
PAN) i Jerzy Dudek (ds JBR-6w) i Ryszard 
Mosakowski (ds wewnqtrzzwiqzkowych). 

Stan obecny 
W dniach 6 i 7 grudnia ub.r. odbylo si<( kra

jowe walne zebranie delegat6w KSN . W ra
mach jej obrad plenarnych om6wiono aktual
n ~t sytuacj<( w nauce i szkolnictwie wyzszym 
ze szczeg6lnym uwzgl<(dnieniem sytuacji pla
cowej. Zajmowano si<( tez organizacj~t dzia
lat't interwencyjnych i regulaminem KSN. 
Podczas obrad w grupie problemowej szkol
ni ctwa wyzszego Krzysztof Schmidt-Sza
lowski zaprezentowal trudn~t sytuacj<( mate
rialn ~t uczelni, gwaltowny wzrost zadan dy
daktycznych, niekorzystne zjawiska zwi~tza
ne z burzliwym rozwojem szkolnictwa niepan
stwowego i studi6w wieczorowych. Om6wil 
gl6wne zalozenia dlugofalowej polityki edu
kacyjnej panstwa zawarte w dokumencie 
MEN z 1996 r. Za najwazniejsze zadania na 
najblizszy okres uznal rozw6j studi6w dokto
ranckich i ksztalcenie nauczycieli szk6l sred
nich o wysokich kwalifikacjach zawodowych, 
coma w rezultacie przyczynic sit( do rozwoju 
kadry naukowej. Stwierdzil, ze w obliczu bra
k6w kadrowych bl<(dem jest rotacja adiunk
t6w. KSN powinna jak najszybciej ustosun
kowac sit( do rozwi~tzat1 proponowanych przez 
powolany przez ministra EN Zesp6! ds No
welizacji Ustawodawstwa Dotycz~tcego Szkol
ni ctwa Wyzszego pod przewodnictwem. prof. 
J .Osiowskiego. 

W dyskusji , jaka sit( nast<(pnie wywi~tzala, 
przewazaly uwagi krytyczne na temat opra
cowania przygotowanego przez zesp6! prof. 
Osiowskiego . Oceniono projekt jako zacho
wawczy i w wielu punktach niesp6jny. Wyra
zano opini<(, ze obecnie prowadzone prace 
legislacyjne s~tzbyt pospieszne i zmierzaj~t do 
uchwalenia ustawy w ksztalcie niekorzystnym 
dla srodowiska akademickiego. 

Poslanka AWS E.Sikorska-Trela, kt6rajest 
czlonkini~t sejmowej Komisji ds . Edukacji, 

Nauki i Mlodziezy, przedstawila mozliwosci 
wplywania na ksztah przygotowywanych ak
t6w prawnych. 

W wyniku dyskusji wysuni<(to trzy gl6wne 
problemy wymagaj~tce dyskusji i rozstrzy
gni<(c: 

- nowy model kariery naukowej pracowni
k6w wyzszych uczelni i plac6wek naukowych, 

- mechanizmy oceny jakosci funkcjonowa
nia wyzszych uczelni, zwlaszcza jakosci 
kszta!cenia, 

- zasady finansowania wyzszych uczelni. 

Pieni:tdze, pieni:tdze ... 
Przewodnicz~tcy Komisji ds Placowych 

KSN Julian Srebrny przedstawH dzialalnosc 
swojego zespolu, kt6ry zajmuje sit( placami 
pracownik6w szkolnictwa wyzszego i nauki 
oraz opiniowaniem projekt6w us taw i rozpo
rz~tdzen w tym zakresie. Komisja negocjuje 
place z kierownictwem MEN. Wypracowano 
juz podstawy do negocjacji nt wynagrodzen 
pracownik6w panstwowej cywilnej sfery bu
dzetowej, tabel i widelek placowych pracow
nik6w szkolnictwa wyzszego, a takze algo
rytmu rozdzialu srodk6w na dydaktyk<(. 

Z przeprowadzonych przez komisj<( analiz 
wynika, ze zarobki zdecydowanej wi<(kszosci 
pracownik6w mieszcz~t sit( w dolnej CZ<(Sci 
widelek placowych. Potrzeba zatem modyfi
kacji tabel placowych polegaj~tcej na podnie
sieniu dolnych granic widelek i ograniczenie 
wzrostu ich g6rnej granicy. Problemem do 
dyskusji jest prawid!owe uksztahowanie re
lacji p!acowych nauczycieli akademickich i 
taryfikator6w pracownik6w innych grup. 

Mimo wielokrotnych deklaracji kolejnych 
rz~td6w place w szkolnictwie wyzszym S!t nie
zadowalaj~tce. Srednie stawki ksztahuj~tsi<( na 
poziomie 1200 zl. 

Obecnie bliska fina!ujest sprawa oddziele
nia zarobk6w w cywilnej sferze budi:etowej 
od tzw ,R" (pracownicy mundurowi i admi
nistracja panstwowa). Dotychczas kai:da pod
wyi:ka w grupie pracownik6w cywilnej sfery 
budi:etowej powodowa!a wzrost dochod6w 
grupy ,R". Uniemozliwia!o to zmniejszenie 
r6znic zarobk6w obu kategorii pracownik6w. 
Do za!atwienia pozostaje wiele innych spraw, 
m. in. zapewnienie I 00% wynagrodzenia pra
cownik6w nie bt<d~tcych nauczycielami za 
czas choroby. 

Uczestnicy obrad mieli tez okazj<( zapoznac 
si<( z III projektem og6lnokrajowego budi:etu 
na 1998 rok w zakresie szkolnictwa wyi:sze
go. 

Walne Zebranie Delegat6w KSN przyj<(lo 
oficjalne stanowisko w sprawie p!ac pracow
nik6w szkolnictwa wyzszego i nauki. Wyra
i:ono sprzeciw wobec zbyt niskich naklad6w 
na place w budi:ecie na 1998 rok. Wzrost na
klad6w o 2% powyi:ej inflacjijest niepropor
cjonalny do wzrostu liczby student6w o 6,9% 
( 49 tys. os6b). Stwierdzono tei: potrzeb<( wpro
wadzenia odpowiednich mechanizm6w wzro
stu plac w jednostkach badawczo-rozwojo
wych i plac6wkach PAN. 

nr !02 

Swiat, do ktorego zmierzamy 
Hanna Witkowska om6wila problemy 

szkolnictwa wyzszego na swiecie. w krajach 
rozwini<(tych na szkolnictwo wyi:sze przezna
cza sit( od I do 3% PKB. Poniewai: jednak 
studit0~tca m!odziei: stanowi tam od 30 do 50% 
grupy wiekowej, d~ti:Y sit( obecnie do zwi<(k
szenia udzialu student6w w finansowaniu edu
kacji. Jest to zgodne z zaleceniami Banku 
Swiatowego i MOP. Kluczowym problemem 
jest jednak jakosc oferowanego kszta!cenia. 
Nie udzielono jeszcze zadowalaj~tcej odpo
wiedzi na pytanie, w jakim stopniu nalezy 
narzucac kryteria jakosci . 

Potrzebna jest tei: ocena nowych zjawisk 
wynikaj~tcych z rozpowszechniania nowych 
technologii nauczania, np. uniwersytetu wir
tualnego. Czy, opr6cz niew~ttpliwych korzy
sci, nie spowoduje to negatywnych zjawisk 
spo!ecznych , np . zniszczenia relacji mistrz 
uczeil? 

Uczelnie polskie coraz wyrazniej odczuwaj~t 
potrzeb<( kompetentnego zarz~tdzania ich du
i:ym maj~ttkiem . Tradycyjny model nie jest 
adekwatny do zadail. Jednaki:e angazowanie 
menadi:er6w moi:e okazac si<( niebezpieczne. 
Rodz~t si<( obawy o zabezpieczenie wolnosci 
akademickich i o kolizje kompetencyjne z cia
lami kolegialnymi. 

Srodki przeznaczane przez podatnik6w na 
szkolnictwo wyi:sze musz~t bye rozliczane 
przed administracj~t i spo!eczet'tstwem. W wie
lu krajach istniej!t[6znego typu rady nadzor
cze uczelni zlozone z przedstawicieli admi
nistracji pat'tstwowej lub lokalnej, zwi~tzk6w 
pracodawc6w i pracownik6w uczelni . Moi:e 
to jednak ograniczac autonomi<(. 

W swiecie obserwuje Sit( kryzys finansowa
nia i organizacji badait naukowych. Ograni
cza sit( badania podstawowe na rzecz z lecen 
z przemysht. Nalezy pilnie szukac odpowie
dzi na pytania o rol<( sektor6w publicznego i 
prywatnego, mozliWOSCi Wi<(kszej WSpOlpra
cy mi<(dzynarodowej w badaniach i o szanse 
utrzymania zdolnosci badawczych jednostek 
w obliczu ograniczen finansowych . 

Widoczne S!t tei: tendencje do zmiany wa
runk6w pracy w szkolnictwie wyzszym i na
uce. Ogranicza sit( stalosc zatrudniania, wpro
wadza si<( kontrakty okresowe, zwi<(ksza si<( 
obci~ti:enia i zakres pracy niepelnowymiaro
wej. Stawia to nowe zadania przez zwi~tzka
mi zawodowymi . Wi~ti:e sit( z tym problem 
praw i wolnosci nauczycieli akademickich, w 
tym praw autorskich i wlasnosci intelektual
nej. 

Czlonkowie KSN zaapelowali do rz~tdu o 
zapewnienie dalszego rozwoju potencjalu ba
dawczego Polski i wdrai:anie wynik6w badait. 
Zgloszono tei: propozycje, by op6zni6 w cza
sie reform<( powiatow~t., a zaoszcz<(dzone w ten 
spos6b srodki przeznaczyc na pilniejsze cele, 
do jakich, jak rozumiemy, zalicza si<( tei: fi
nansowanie szkolnictwa wyi:szego. 

(opracowano mt podstmvie nraterial6w 
dostarczonych przez delegat6w z PWr) 
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Fundacja na Rzecz Nauki Polskiej ogtasza 
Jak co roku Fundacja na Rzecz Nauki Pol

skiej oglasza obszary, w kt6rych naukowcy 
mog<tliczye najej pomoc. Mamy zatem dwie 
dyscypliny nominowane: 

• Program MARIA 
Program wspieraj<tCY badania nad wykorzy

staniem promieniowania j<tdrowego w me
dycynie. Adresowany jest zwlaszcza do ze
spol6w lekarzy onkolog6w, kardiolog6w i 
naczyniowc6w prowadz<tcych badania na
ukowe w zakresie r6znych form brachytera
pii oraz do zespol6w zajmuj<tcych si(( opty
malizacj<t zr6del promieniowania wykorzy
stywanych w brachyterapii . 

Termin skladania wniosk6w uplywa 31 
stycznia. 

• Program ZWIERZQTARNIA 
Program dotyczy unowoczesniania hodowli 

zwierz<tt doswiadczalnych . 
Termin skladania wniosk6w uplywa 31 

marc a. 
Fundacja postanowila tez uruchomie w nie

dalekiej przyszlosci 
• Program TRAKT 
Wi<t:i:e si(( on z planowana rozbudowll sie

ci autostrad i ma slu:i:ye odslanianym w trak
cie inwestycji wykopaliskom. Podstawowll 
dziedzin<t badawcz<t b<tdzie tu archeologia, 
ale niezb<tdne moze si<t okazae odwolanie do 
innych nauk (biologia, geologia, chemia, fi
zyka). 

Program b<tdzie realizowany na podstawie 
otwartego konkursu, kt6rego zasady zostanll 
ogloszone w I kwartale 1998 r. 

Ponadto mo:i:na ubiegae si(( o: 
• Nagrody FNP 
w dziedzinach 

- nauk humanistycznych i spolecznych 
- nauk przyrodniczych i medycznych, 
- nauk scislych, 
- nauk technicznych. 
Termin zglaszania kandydatur do nagr6d 

uplywa 31 maja. 
• Stypendia zagraniczne dla mlodych 

doktorow 
dla os6b do 35 roku :i:ycia 

Termin skladania wniosk6w, kt6re Sll 
rozpatrywane 2 razy w roku uplywa 30 kwiet
nia i 31 paidziemika. 

• Subsydia dla uczonych. 
Jest to nowa forma wspierania wybitnych 

uczonych adresowana do samodzielnych pra
cownik6w naukowych, kt6rych dotychczaso
wy dorobek i sukcesy badawcze pozwalajll 
oczekiwae osi<tgni((e dydaktycznych pol<tczo
nych z ksztalceniem mlodej kadry. Subsy
dium moze bye przeznaczone na imienne sty
pendium dla laureata, oraz- zgodnie z jego 
uznaniem - na stypendia dla doktorant6w, 
zakupy ksi<t:i:ek i czasopism, aparatury i ma
terial6w, udzial w konferencjach naukowych, 
finansowanie kr6tkich wyjazd6w naukowych 

,organizacj(( seminari6w itp. 
W roku 1998 konkursem zostan<t obj((te 

nauki humanistyczne i spoleczne, jednak 
- jak s<tdzimy - warto myslee ju:i: o przyszlych 
konkursach. Tym razem przewiduje si(( przy
znanie ok. 20 trzyletnich subsydi6w o wyso
kosci nie przekraczaj<tcej 60 tys . zl rocznie. 

• Honorowe Stypendia Naukowe im. Alek
sandra von Humboldta 

Termin skladania wniosk6w uplywa 30 
wrzesnia 

• Stypendia krajowe dla mlodych naukow
c6w 

100 jednorocznych stypendi6w dla mlo
dych naukowc6w w wieku do 30 !at, posia
daj<tcych dorobek naukowy udokumentowa
ny publikacjami w uznanych periodykach o 
zasi«gu og61nokrajowym lub mi((dzynarodo
wym. 

Wnioski o stypendia na kolejny rok nale:i:y 
skladae do 3 I paidziernika. 

Nadal dzialaj<t: 
• Program LIBRARIUS 
Doposa:i:anie bibliotek, szczeg6lnie szk61 

wy:i:szych i wspieranie finansowe konco
wych etap6w inwestycji budowlanych lub 
adaptacyjnych . Program nie dotyczy uzupel
niania zbior6w, prenumeraty czasopism ani 
komputeryzacji bibliotek. 

Wnioski , kt6re mo:i:na skladae caly rok, Sll 
rozpatrywane co najmniej w dw6ch tenni
nach. 

• Program INCOME 
Dlugofalowe wspieranie innowacyjnych 

przedsi((wzi((e technologicznych za posred
nictwem sieci akredytowanych przy FNP 
Centr6w Transferu Technologii. Przewidzia
no finansowanie projekt6w innowacyjnych i 
subwencjonowanie innowacyjnych projek
t6w technicznych . Wnioski inwestycyjne 
mogll bye skladane jedynie poprzez akredy
towane CTT, wsr6d kt6rych znajduje si(( te:i: 
Wrodawskie CTT mieszczllce si(( przy ul. 
Lukasiewicza 3/5, tel. (071) 320-33-18 lub 
320-39-12 ( odpowiedzialny: Grzegorz Gro
mada), e-mail : wctt@itma.pwr.wroc.pl 

• Program CRIT 2 
Jest to projekt Wsp61not Europejskich Co

operative Research in Information Techno
logy zwi<tzany ze specyficznym programem 
ESPRIT Czwartego Programu Ramowego 
dotycz<tcego Badan i Post({Pu Technicznego 
UE. W zeszlym roku zaproponowano 16 pro
jekt6w do finansowania w drugiej fazie CRIT 
2. Projekty te, poza jakoscill naukow11., sprzy
jajll idei sp6jnosci europejskiej. 

Bli:i:sze informacje - pod adresem Biura 
FNP (WArszawa, ul. Wsp6lna 1/3, tel. 625-
41-51 ); e-mail: fnpbwe@warman.com .pl 

• Program SCI-TECH II (Phare) 
Jest to kontynuacja udanego programu Pha

re SCI-TECH z !at 1993/97. Jego budzet 
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wyniesie 35 m1n ECU i jest podzielony na 
cztery programy roczne. w ub. roku rozpo
cz((to pierwsz<t transz(( o wysokosci 5 MECU. 

Program sklada si(( z 3 projekt6w: 
1. Refonna administracyjna i ksztaltowa

nie polityki naukowej i post({Pu technologicz
nego, 

2. Infrastruktura dla rozwoju i komercjali
zacji technologii, 

3. Wsp6ldzialanie strefy nauki i post({Pu 
technicznego, edukacji i przedsi<tbiorstw. 

W ramach program6w okreslono 10 szcze
g61owych podprojekt6w. 

FILlA 
ff'ALBRZYSKA. 

GRUDZIEN 

4.12.1997 - impreza studencka ,Bar
b6rkowy Turniej Siatk6wki" 

8.12.1997 - spotkanie najlepszych stu
den tow poszczeg6lnych Wydzial6w Fi
lii w roku akademickim 1996/97 z dzien
nikarzami ,Slowa Polskiego", ,Tygodni
ka Walbrzyskiego", Radia ,Walbrzych", 
Radia ,Wroclaw", Radia ,BRW". W 
spotkaniu udzial wzi<tli: Norbert PUCU
LEK - sr. 4,30 (Wydzial Budownictwa 
L<tdowego i Wodnego), Jolanta KOPEC 
- sr. 4,57 (Wydzial Chemiczny), Marcin 
CYCHOWSKI - sr. 4,20 (Wydzial Elek
tryczny), Lech STOLECKI - sr. 4,25 
(Wydzial G6rniczy), Katarzyna KRY
STA - sr. 4,46 (Wydzial ln:i:ynierii Sro
dowiska) , Dorota DANIEK - sr. 4,66 
(Wydzial Informatyki i Zarz<tdzania), 
Adam SQK - sr. 4,51 (Wydzial Mecha
niczny). 

9.12.1997 - spotkanie szkoleniowo
organizacyjne sluzb bibliotecznych Fi
lii Jelenia G6ra, Filii Walbrzych, Filii 
Legnica z udzialem kierownictwa Od
dzialu Sieci Biblioteczno-Informacyjnej 
Biblioteki Gl6wnej PWr. 

17.12.1997 - impreza studencka 
,Swi<tteczny Turniej Pilki No:i:nej Halo
wej" 

18.12.1997 - spotkanie oplatkowe 
Dyrektora Filii ze s!arostami reprezen
tuj<tcymi spolecznose studenck<t 

18.12.1997 - wiecz6r wigilijny miesz
kanc6w Domu Studenckiego zorganizo
wany przez Rad(( Mieszkanc6w oraz 
Kierownika Domu Studenckiego - Ja
nusza BATORA. W wieczerzy wigilij
nej uczestniczyl takie Dyrektor Filii oraz 
grono pracownik6w. 

19.12.1997 - spotkanie oplatkowe pra
cownik6w Filii 

30.12.1997- udzial Dyrektora Filii w 
spotkaniu noworocznym u Wojewody 
Walbrzyskiego 
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• 
KS IJ\ZKJ, kt6re polecamy ... 

Richard Koch 

Szefem bye, 
czyli 100 dni menad:iera w firmi 

I 
~1 2 3 4 

1'\ 

* ~ -. 
Wydawnictwo Businessman Book, Warszawa 1997 

N ie kai:dy z nas moi:e zostac menadi:erem, ale prawie kai:dy mo:i:e 
zostac szefem. I tu czekaj11_ niebezpieczenstwa, poniewai: ,przy

. najmniej jeden z twoich pracownik6w jest przekonany, i:e to on 
" powinien otrzyn1aC stanowisko, a nie ty. B«_dzie SledziC sytnptotny 

twojej ignorancji lub slabosci, by udowodnic, :i:e nie nadajesz si<( 
do tej pracy." 

Au tor ksi11_i:ki jest doswiadczonym praktykiem: doradq i przed
si<(biorc11_ kieruj11_cym finn11_ konsultingow11_ OC&C Strategy Con
sultants. Dlatego jego porady, choc wydaj11_si<( czasem podejrzanie 
proste, warte s11_jednak uwagi. 

Koch proponuje, by najpierw zastanowic si<( nad wlasnymi pre
dyspozycjami: przebojowosci'l., zdolnosci11_ do angai:owania si<( w 
cudzc problemy, talentami przyw6dczymi. Ci, kt6rzy chq osi11_
gn11_c sukces na kierowniczych stanowiskach, maj11_ do przerobic
nia 12 1ekcji. Po 90 dniach moi:na spodziewac si<( interesuj11_ccgo 
rezultatu. Czy naprawd<(? Czekamy z niecierpliwosci11_. 

Co b~dzie z osrodkami 
wypoczynkowymi PWr? 

W dniach 10 grudnia oraz 12-14 grudnia.ubieglego roku odbyly 
sit( spotkania przedstawicieli wladz Uczelni: Prorektora ds. Og61-
nych - dr ini:. L.Jankowskiego, dyrektora administracyjnego An
drzeja Kaczkowskiego i pani kwcstor Celiny Palczak z czlonkami 
Przedstawicielstwa Pracowniczego i wszystkich zwi11_zk6w zawo
dowych oraz pracownikami Zakladu Uslug Socjalnych. 

Tematem spotkan byla przyszlosc osrodk6w wypoczynkowych i 
kolonijnych Politechniki Wroclawskiej. 

Wladze Uczelni stwierdzily, :i:e malej11_ce dotacje z ministerstwa 
(m.in. na remonty) nie w pelni pozwalaj11_ utrzymac osrodki wypo
czynkowe. Dysponenci funduszy socjalnych przekazali informacj<(, 
i:e stan osrodk6w po ostatniej inwentaryzacji okazal Si<( gorszy nii: 
s11_dzono. Dlatego tei: powstalo pytanie, czy w dalszym ci11_gu utrzy
mywac osrodki wypoczynkowe, a jesli tak, to jak nimi zarz11_dzac. 

Mamy obecnie siedem takich osrodk6w o r6i:nej wielkosci, r6i:
nym standardzie i stanie technicznym. Dwa najwi<(ksze- Szklarska 
Por<(ba i Ustka- s11_ w niezlym stanie technicznym i maj11_ przyzwo
ity standard. W najlepszym stanie jest osrodek kolonijny Zapusta, 
gdzie wymieniono ostatnio domki kolonijne. Chmielno, Karpacz i 
Karl6w 51\_ malymi osrodkami i wymagaj11_ remont6w. W najgorszej 
sytuacji jest Mi<tdzyg6rze, kt6rego stan techniczny jest tak zly, i:e 
jego eksploatacja musi bye wstrzymana . 

Strony uczestnicz11_ce w spotkaniach doszly do przekonania, i:e 
eel owe jest utrzymanie wszystkich osrodk6w, gl6wnie ze wzgl<(du 
na stosunkowo nisk11_ cen<( uslug oferowanych pracownikom naszej 
Uczelni, nie m6wi11_c jui: o wartosci grunt6w poloi:onych w atrak
cyjnych miejscach. 

Utrzymanie tych osrodk6w wymagac b<tdzic: 
• zmian organizacyjnych w ich zarz11_dzaniu, tak by nie przynosity 

one deficytu, 
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• naklad6w finansowych dla podniesienia ich standardu i popra
wy stanu technicznego. 

Ustalono r6wniez, :i:e wlasciwa organizacja pracy osrodk6w wy
maga zmiany umiejscowienia Zakladu Uslug Socjalnych w struk
turze organizacyjncj Politechniki Wroclawskiej. Niezb<(dna jest 
moi:liwosc szybkicj analizy ckonomicznej pracy osrodk6w oraz i 
podejmowania decyzji pozwalaj11_cych utrzymywac stan techniczny 
na nale:i:ytym poziomie. Wymagac to b<tdzie stworzenia w ZUS-ie 
odr<(bnej rachunkowosci pozwalaj11_cej na ana liz<( wplyw6w i wy
datk6w oraz umoi:liwienie tej jednostcc zlecania prac niezb<(dnych 
do utrzymania wlasciwego stanu technicznego budynk6w. 

Dysponenci Zakladowego Funduszu Swiadczen Socjalnych za
dcklarowali Wi<(ksze zaangai:owanie srodk6w ZFSS przy moderni
zacji osrodk6w, zar6wno przy poprawie ich stanu technicznego jak 
i standardu. Postanowili lei: pom6c ZUS-owi w zorganizowaniu 
wlasciwcgo zarz11_dzania osrodkami. Zwr6cili si<( jednoczesnie do 
wladz Uczelni o udzial w utrzymaniu stanu tcchnicznego bu.'yn
k6w przez systematycznc prowadzcnie przegl11_d6w stanu technicz
ncgo osrodk6w przy pomocy sluzb technicznych Uczelni, wyposa
zenie osrodk6w w urz11_dzenia dozoruj11_ce oraz oplacania etat6w os6b 
niezb<(dnych dla wlasciwcgo administrowania i konscrwacji budyn
k6w osrodk6w. 

Przedstawiciele wladz PWr przyj<(li powyzsze propozycje z du
zym zrozumicnicm, a szczeg61y b<td11. przedmiotem negocjacji i 
zostan11_ zawarte w porozumicniu intencyjnym. (magi) 

Sw. Mikotaj 
byt na Politechnice 

W dniu sw. Mikolaja ZUS zorganizowal dla dzicci pracownik6w 
uczclni imprez<( w Gmachu Gl6wnym Politechniki Wroclawskiej, 
kt6ra odbyla si<( w trzcch turach w grupach wiekowych. 

Na dw6ch wczesniejszych imprezach, przeznaczonych dla dzieci 
mlodszych, wyst<(powal zcsp61 aktor6w z teatru w Ziclonej G6rze ze 
spektaklem pt ,Kopciuszck". Dzicci starsze ogl11_daly skladank<( utwo
r6w Antoniego Czcchowa i wyst<(p zespolu rockowego. Para claw
now Z Krakowa witala j zegna!a dzieci, CZC(S!Uj1\_C je cukierkami, za
Ch<(caj1l_C do zabawy. Paczki wydawal sw. Mikolaj w asyscie aniolka, 
a dwa inne aniolki malowaly dzieciom buzie kolorowymi farbami. 

Jak wynika z list pracownik6w z jednostek Uczclni, az 2100 dzieci 
jest uprawnionych do otrzymania paczek. Wartosc slodyczy w pacz
ce wynosila 33,66 z1. W imprezie uczestniczylo 1500 dzieci wraz z 
rodzicami. Pozostale dzieci otrzymaly slodycze za posrednictwem 
rodzic6w. Koszt imprezy wyni6sl okolo 5 zl na jedno dziecko. 
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